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Pozdrav
novim občinam

Z današnjim  dnem  začne poslo
vati novi okraj in nove občine v 
Pomurju. Če to delovanje ne bi po
segalo globoko v naše politično, ku l
turno in gospodarsko življenje, bi 
naš človek šel mimo tako zgodovin
skega dogodka. Ker pa se zavedamo, 
da je bodoče uspešno delo naših ob
čin in okraja odvisno predvsem od 
razum evanja in sodelovanja vsake
ga našega poštenega volivca in 
državljana, zato pozivam o vse d e 
lovne ljudi, da skrbno spremljajo  
naš nadaljnji razvoj, da svetujejo, 
da priznajo, kar je dobrega, in da 
brez obotavljanja kritizira jo  vse ti
sto , kar je nepravilno in nepošteno. 
Naš novi sistem ljudskega uprav
ljanja se bo uveljavil šele takrat, 
ko bo sleherni naš človek seznanjen 
z vsemi važnejšim i predlogi in skle
pi. To pom eni z  drugim i besedami, 
da bo naše delo uspešno takrat, ko 
bomo vse važnejše probleme pred
hodno obravnavali na zborih voliv
cev, ko bodo redno delovali vaški 
odbori, ko bodo redno delali naši 
novi sveti in odborniške komisije. 
Pri tem pa ne smemo delati ločeno 
brez organizacij SZDL. k i naj pri
pravljajo sestanke in seje, obenem  
pa seznanjajo članstvo z vsemi teko
čim i zadevami. Ravnotako ne sme
mo mim o problemov, dela in ž iv lje 
nja v naših km etijskih  zadrugah, v 
naših šolah in zdravstvenih ustano
vah. raznih organizacijah, kakor so 
sindikati, gasilske organizacije. Rde
či križ itd.

Prepričani smo. da smo našim  
ljudem  še vse premalo razložili novi 
sistem ljudskega sam oupravljanja. 
Zato bo treba v jesenskih in zim skih  
mesecih to delo še nadaljevati. Kajti 
sistem delovanja kom un  — t. j. na
ših novih občin bo šele takrat 
polno zaživel, ko bo večina naših 
ljud i tako čutila obče interese kot 
svoje osebne zadeve, ko bo posam ez
n ik  ob nekem  našem skupnem  uspe
hu osebno občutil ugodje, in ko ga 
bo vsak naš neuspeh tud i osebno 
zabolel. Skra tka: razvija ti in u trje
vati moramo socialistično zavest na
šega človeka.

Vemo, da je v naši zem lji dovolj 
možnosti za naš gospodarski napre
dek. poznam o sposobnost in prid
nost našega človeka, zato z zaupa

n jem  g ledam o v bodočnost. Ne stra
š im o se te ža v  in te žkeg a  d e la , saj 
vem o, da  za tem  p rih a ja  lepši j u 
tr išn ji dan, k i  so ga d o lžne  p r ip ra 
v iti  slehernem u našem u d e lo vn em u  
č lo veku  tu d i naše občine in naš no
v i o kra j!

O k ra jn i l ju d sk i odbor  
M urska  Sobota

S prve seje Sveta za šolstvo OLO M. Sobota

Premalo učnih moči, slabe šole. . .
V ponedeljek, 29. avgusta je bila 

prva seja Sveta za šolstvo pri OLO 
M. Sobota, ki jo je vodil predsednik 
sveta tov. Aleksander Pirher. Ker se 
p ravkar odpirajo šolska vrata, je b i
lo potrebno podrobno proučiti p ro
blem atiko naših šol, poleg tega pa 
seznaniti člane z levega in desnega 
brega s stanjem  v prosvetnem  delu.

Podoba je. da se na obeh straneh 
Mure pojavljajo  enaki problemi. 
Najbolj pereč je pri kadru. O bčut
no pom anjkanje učiteljev zavira 
uspešno delo. Poleg tega je proble
m atično stanje glede kvalificiranih  
predavateljev na nižjih gimnazijah, 
k jer so sedaj v veliki večini na 
meščeni učitelji, ki jih  pa je spet 
premalo še za osnovne šole. V na
raščajočih potrebah in težnjah po 
ustanav ljan ju  otroških vrtcev pa je 
težko dobiti otroške vzgojiteljice. To 
pom anjkanje se potem nadalju je  še 
na KGŠ, k jer si trenutno pomagamo 
z raznimi tečaji za učitelje, ki po
tem s tem osnovnim znanjem, ki si 
ga pridobijo o km etijstvu, predavajo 
v šolah.

Težki so problemi tudi glede pro
storov. V Prekm urju m anjka nad 
100 učilnic, v prejšnjem  ljutom er
skem okraju  pa so skoraj vsa šol
ska poslopja že stara, pred vojno ni 
bilo skoraj ničesar zgrajenega, med 
vojno pa poškodovano in po osvo
boditvi z velikimi težavam i obnov
ljeno. Toda v Prekm urju  se borimo 
s preveliko razdrobljenostjo šol, kar 
je posledica m adžarske prosvetne po
litike, ki je v vsaki vasi ustanavljala  
enorazrednice, na desnem bregu so 
pa spet preredke. Zaradi tega im a
mo v Prekm urju za 80 šol samo 48 
šolskih upraviteljstev.

V takih  razm erah se potem vzga
jajo  naši otroci in delajo učitelji. 
Seveda se vse to pozna pri učnih 
uspehih. V Prekmurju  se zato po

javlja. da večina učencev konča šolo 
že v 5. ali 6. razredu, kar pomeni, 
da sploh ne dosežejo popolne osnov
nošolske izobrazbe. Na desnem b re
gu pa pride v 8. razrede še manj, 
ker so razredi ločeni in je zato oce
njevanje strožje. Zaradi tega je tudi 
učni uspeh slabši, ker izdela razrede 
približno 67 do 70 %, medtem ko je 
letos v Prekm urju  zabeležen 81 od
stoten uspeh. Tudi šolski obisk je ze
lo problem atičen, ker otroci pogosto 
odhajajo  za razne pastirčke, starši 
pa se ne zavedajo, kako krivico jim 
s tem delajo.

To so osnovni problemi, ki jih bo 
poleg nekaterih drugih m oral Svet 
za šolstvo v bodole natančno anali
z ira ti in jih potem tudi rešiti.

Anketna komisija
Zvezne skupščine v Pomurju

Posebna anketna  kom isija  Zvez
ne lju d sk e  skupščine, ki je  potova
la po državi zato. da bi proučila  še 
nerešena v p rašan ja  v zvezi z m elio
racijam i in u red itv ijo  vodnih reži
mov, je  p re tek lo  soboto prispela  tu 
di v Pom urje. Kom isijo je  vodil 
ljudsk i poslanec Naum ovski.

Zvezni ljudsk i poslanci so si na 
poti ogledali Ščavniško dolino in 
svet ob Muri od D okležovja do Len
dave. Posebno so se zanim ali za de
la p ri razbrem enilnem  kanalu  in 
se d a lj časa ustavili na mestih, k je r  
M ura in Ledava n a jb o lj ogrožata 
okoli n jiju  ležeča zem ljišča. Po
trebne  podatke j kom isiji posre
dovali p redstavn ik i OLO M. Sobota, 
med katerim i je  bil tudi zvezni po
slanec tov. Vanek Šiftar.

V nedeljo in ponedeljek bodo slavili tudi radenski občani. Njihov 
krajevni praznik je povezan s pestrim programom.

V nedeljo popoldne bo v Radencih aeromiting, zvečer pa bodo 
uprizorili ljudsko igro »Divji lovec«.

V ponedeljek bodo slovesnosti v partizanski vasi — na Kapeli. 
Zjutraj budnica, potem slavnostna seja ObLO in ZB. povorke, svečana 
proslava, polaganje vencev pred spominske plošče padlih borcev za 
svobodo, vaje gasilcev in PLZ, koncert godbe na pihala iz Gradišča 
in večji kulturni program z nastopom pevskih zborov, folklornih sku
pin, gasilcev in telovadcev.

Partizanska Kapela vabi!

Oktober - mesec našega tiska
Na zadnji seji Okrajnega odbo

ra SZDL M. Sobota so proglasili le
tošnji oktober za mesec tiska. V 
tem mesecu bodo organizacije SZDL 
izvedle agitacijo in akcijo za prido
bivanje novih naročnikov — tako 
za dnevne časopise kakor tudi za 
tednike in revije, posebno pa še za 
domači list »Pomurski vestnik«. S

sodelovanjem uredništev prizadetih 
listov nameravajo razpisati nagrad
no tekmovanje. Denarne in knjiž
ne nagrade bodo dobile tiste orga
nizacije in posamezniki, ki bodo 
pridobili največ novih naročnikov. 
V tem mesecu bo tudi posvetova
nje dopisnikov vseh listov iz Po
murja. Prav bi tudi bilo, da bi slo
venski novinarji obiskali večja sre
dišča v pokrajini in imeli za občin
stvo bralne večere — takoimenova
ne ustne časopise. K sodelovanju 
bi kazalo morda povabiti tudi vid
nejše kulturne skupine, ki bi s svo
jimi točkami popestrile program.

O pripravah za akcijo v mesecu 
našega tiska bomo še večkrat in 
bolj natančno poročali.

Literarni večer v Radencih
V sredo zvečer so prišli med r a 

denske goste književniki iz L jub lja
ne. Na povabilo podjetja Radenska 
sla tina  so p rired ili lite rarn i večer v 
okviru desete obletnice osvoboditve 
in proslave 60-letniee slovenske mo
derne. P rired itve  so se poleg gostov 
udeležili v lepem številu tudi dom a
čini. Na večeru so sodelovali kn ji
ževniki, prozaisti in pesniki: pred
sednik Društva slovenskih književ
nikov France Bevk. Ivan Potrč, Ma
rička Žnidaršič, Ciril Zlobec in Ka
jetan  Kovič.

Gostje in ostali, ki so v lepem 
številu zasedli zdraviliško dvorano, 
so z velikim  zanim anjem  in globo
kim doživetjem sprejeli lepe besede 
sodobne slovenske literature. Užitka 
poln večer je odprla pesnica M arička 
Žnidaršič, ki je občuteno prebrala  
nekaj svojih najnovejših pesmi, po
tem je tov. Ivan Potrč b ra l odlomek 
iz svojega zadnjega rom ana »Na 
kmetih«, C iril Zlobec zopet pesmi, 
odlomek iz svojega dela »Naše m or
je« je prebral pisatelj France Bevk, 
um etniški večer pa  je zaključil Ka
jetan Kovič s svojimi pesmimi.

Književnike je pozdravil in uvo
doma spregovoril o Slovenski m oder
ni šolski inšpektor tov. Miha Ver
šič. Omenil je dobo, delo in ljudi, 
ki so progresivno vplivali na naše 
javno in ku lturno življenje. K nji
ževniki so dobili iskreno in zaslu
ženo priznanje za košček lepega do
živetja. Splošna je bila želja, da bi 
nas še večkrat obiskali. Ik.

H uda to č a  v tiš in sk i ob čin i
V noči med 30. in 31. avgustom  

je  ob četrt na enajst začela padati 
kot pest debela toča. N ajhujše je bi
lo v okolici G. Petanjec in Mur. Pe
trovec, k jer je popolnoma uničen 
jesenski pridelek. Jablane so stolče
ne, uničena je ajda, proso in koruza. 
Žalostna je slika, ki jo zagledamo 
na koruziščih: prej temnozelena, a 
sedaj gola in polomljena stebla obup
no molijo v nebo.

V Sodišincih, Rankovcih, Borej
cih in Vanči vesi je uničenega nad 
polovico pridelka. Videti je, da je 
letos žetev toče zelo obilna, saj sko
ra j ni predela v Prekm urju, k jer ne 
bi čutili njenega biča.

Kmetovalci, k i so se veselili le
tošnje nadpovprečne letine, so v četrt 
ure ostali brez pridelka. Skoda, ki 
jim  je prizadeta, še ni ocenjena, ven
dar pa  ne bo m ajhna.

Pred dvajsetimi leti v Ljutomeru
Prve začetke socialističnega gi

banja v ljutomerskem okraju zasle
dimo okrog leta 1901. Povezani so 
z imenom Viktorja Kukovca, naj
starejšega in danes še živečega slo
venskega socialista.

Ko je Viktor Kukovec l. 1901 pre
kinil svoj medicinski študij in se 
vrnil v Ljutomer, kjer naj bi pre
vzel domačijo svojega očeta Ivana, 
je bil že razgledan marksist. Za po
litična vprašanja se je začel zani
mati zelo zgodaj, že kot gimnazijec 
v Gorici, kjer se je seznanil s Hen
rikom Tumom. Kot visokošolec na 
Dunaju pa je navezal stike še z 
mnogimi drugimi znanimi socialisti, 
tako tudi z Viktorjem Adlerjem in 
Ottom Bauerjem. Postal je tudi so
delavec glavnega strankinega glasi
la »Arbeiter Zeitung«.

Sest let po njegovi vrnitvi v Lju
tomer je Izvrševalni odbor kot cen
tralni volilni odbor Jugoslovanske 
socialno demokratične stranke na 
podlagi sklepa strankinega vodstva 
imenoval Viktorja Kukovca za stran
kinega uradnega kandidata za sod
ni okraj Maribor - južno od Drave. 
V Ljutomeru, ki je spadal takrat v 
ta veliki okraj, so organizirali vo
lilni shod z Viktorjem Kukovcem in 
Etbinom Kristanom kot glavnima go
vornikoma. Kakor poroča »Rdeči 
prapor« (št. 19, z dne 11. aprila 
1907), se je shod imenitno obnesel.

Trajnejših sledov pa volilna kam
panja leta 1907 ni zapustila. Viktor 
Kukovec je dobil za svoje delo pri
znanje s tem, da je leta 1908 kot 
edini socialist iz Štajerske postal 
član konzorcija »Naših zapiskov«.

Svetovna vojna je onemogočila 
vsako napredno gibanje, nove mož
nosti pa so nastale ob prevratu, ko 
se je Viktor Kukovec postavil na 
čelo ljudskih množic v obrambi me
je in socialnih pravic. Pri prvih ob
činskih volitvah so ga izvolili za

ljutomerskega župana.
Zaradi »Obznane« in »Zakona o 

zaščiti države« se napredno gibanje 
ni moglo razmahniti, popolnoma 
zastalo pa tudi ni. Že leta 1923. so 
ustanovili v Ljutomeru podružnico 
Nezavisne delavske stranke Jugosla
vije. V njo so se včlanili skoraj vsi 
usnjarji tovarn Martinušič in Šini
goj, pa tudi nekateri železničarji. 
Na dan delavskega praznika 1. ma
ja 1923 sta stali obe usnjarni. Nato 
je sledil zopet zastoj v razvoju gi
banja do leta 1925, ko je imel De
lavsko-kmečki blok v Ljutomeru do
bro obiskan shod v predvolilni kam
panji za parlamentarne volitve. Ka
kor v sej državi, tako je šestojanuar
ska diktatura tudi v ljutomerskem 
okraju onemogočila vsako progre
sivno politično delo.

Šele ko je po sklepu Partije leta 
1932 začela izhajati teoretična mar
ksistična revija »Književnost«, ki si 
je po zaslugi Kukovca utrla pot tu
di v ljutomerski okraj, še bolj pa. ko 
je oktobra 1934 začela izhajati 
»Ljudska pravica«, ki se je hitro 
razširila, se je gibanje opomoglo in 
postalo leta 1935 že tako močno, da 
je bilo moč misliti na organizacijo 
shoda, kakršen je bil 1. septembra 
1935 v Ljutomeru.

Priprave za shod so bile v rokah 
ptujske partijske organizacije, ki je 
14. avgusta 1935 sklicala sestanek 
zaupnikov Ljudske pravice iz p tu j
skega okraja in Pomurja pri Viktor
ju Kukovcu v Ljutomeru. Na se
stanku so sklenili, da bo 1. septem
bra na Glavnem trgu v Ljutomeru 
veliko ljudsko zborovanje.

Oblast je zborovanje prepovedala 
in zahtevala od občinskih uprav, da 
na svojem območju razglasijo pre
poved. Čeprav so bili tudi mačkov
ci za to, da je treba prepoved upo
števati in zborovanje odpovedati, so 
pristaši »Ljudske pravice« nadalje

vali z agitacijo za zborovanje. Pre
bivalstvo Pomurja in Slovenskih go
ric se je zavedalo, da bo ostalo brez 
vseh demokratičnih pravic, če se bo 
brez odpora pokoravalo protiljud
skim ukrepom režima, zato je pri
šlo na zborovanje kljub prepovedi. 
Vedelo je tudi, da je oblast zbrala 
v Ljutomeru mnogo orožnikov in da 
je posebej mobilizirala še gasilce. 
Vse to so vedeli, pa so vendarle pri
šli, da bi v Ljutomeru na Glavnem

trgu manifestirali za svoje pravice 
in za obljubljeno demokratizacijo 
političnega življenja.

Sprejeli pa jih niso samo s cur
ki smrdljive gnojnice iz usnjarske 
greznice, temveč so na njih tudi 
streljali. Ubili so Alojza Mavriča iz 
Vitana, Ivana Medika iz Bolfenka in 
še nekatere druge pa so ranili.

Krivde za prelito kri v Ljutome
ru pa režim ni mogel več oprati. 
Ljutomerski dogodki so s svojimi 
posledicami omajali pozicije režima 
JRZ tudi v tem predelu Slovenije.

Ivan Kreft

Tako je bilo . . .
Pred dvajsetimi leti 1. septem

bra 1935, je bil v Ljutomeru velik 
shod delavcev in viničarjev. Za to 
manifestacijsko zborovanje so se v 
Ljutomeru že dolgo pripravljali.

Idejni voditelj shoda in organi
zator je bil Jože Kerenčič. Na pred
večer shoda so nekateri delavci, med 
njimi tudi tov. Kupljen, raztrosili 
letake, ki jih je priskrbel Pavel 
Horvat.

Shod je bil oblastem prijavljen, 
vendar so ga pa hoteli preprečiti, 
le  v soboto, še posebno pa zvečer, 
so patruljirale straže žandarjev, ki 
so prišli v Ljutomer iz vseh bliž
njih postaj. Raznašalci letakov so 
si pri telefonistih in električarjih spo
sodili »mačke«, da so potem lahko 
letake nalepili visoko na telefonske 
drogove. Letake so raztrosili tudi 
po mestnih ulicah. V soboto so ho
teli delavci na Glavnem trgu pripra
viti tudi govorniški oder, kar pa je 
oblast preprečila.

V nedeljo, 1. septembra so bili 
v zgodnjih jutranjih urah zastraženi 
osi mostovi in brodovi na Muri, 
prav tako vse ceste v Ljutomeru. 
Kljub temu so že zgodaj prihajali 
ljudje na to zborovanje. V mesto 
so prišli čez Kamenščak, čez vrtove,

ograje in dvorišča. Iz Medjimurja 
so se zborovalci pripeljali s kamioni, 
ki so bili okrašeni z zastavicami. 
Čez Muro pa se je pripeljalo z lad
jami mnogo Prekmurcev. Shod je bil 
določen za 9. uro.

Po sodbi tov. Kupljena in Bra
tinščaka je bilo zbranih nad 15 ti
soč ljudi. Glavni trg in vse stranske 
ulice so bile nabito polne zboroval
cev, ki so vzklikali proti oblasti. 
Oba tovariša trdita, da kasneje v 
Ljutomeru nikoli nista videla to
liko ljudi.

Nekaj po 9. uri se je tov. Horvat 
povzpel na dvoje koles (Vekoslav 
Štampar trdi v ljutomerski slavnost
ni številki, da na stol!) in sprego
voril: »Ker nam tukajšnja oblast ne 
dovoli nameravanega zborovanja ...«  
Več ni mogel izgovoriti, ker so žan
darji, ki so stali na pločniku pred 
sedanjo trgovino Tovarne usnja, 
ustrelili nanj. Toda bili so vznemir
jeni in ga zgrešili. Zadeli pa so Mav
riča iz Vitana. Takoj nato so pri
čeli škropiti z gnojnico. Zborovalci 
so se razšli. Kraj nesreče si je ogle
dala posebna komisija. Mavriča so 
odnesli na hodnik pri brivcu Žižku, 
nato pa na pokopališče.

Jože Makovec

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 1. do 12. septembra:

Padavine pričakujem o v roku 
med 1. in 2. septembrom (krajevne 
ali kratkotrajne), nato med 7. in 
8. sept. in zlasti okoli 12. sept., ki 
bodo združene z močno ohladitvijo. 
— V ostalem lepo vreme.



Nekaj problemov iz našega obrtništva Še vedno veliko neskladje, 
ki hromi razvoj socialistične obrti

V zadnjem času je opaziti v obrt
ništvu splošen pojav, tla privatni 
obrati rastejo, se gospodarsko kre
pijo in to na škodo družbenega obrt
niškega sektorja. Na ta razvoj pa 
vpliva več vzrokov. Eden osnovnih 
je neenak položaj privatnih in druž
benih obratov, pospešujejo ga pa 
tudi razni nezdravi pojavi.

Najbolj pereč problem nastaja v 
gradbeništvu. Trenutno imamo v na
šem (prejšnjem soboškem) okraju 10 
privatnih in 6 družbenih gradbenih

obratov. Z ozirom na lansko leto bi 
lahko dejali, da je privatni sektor 
nazadoval, družbeni pa napredoval, 
ker smo lani imeli 17 privatnih in 
5 družbenih obratov. Toda v na
sprotju s to sliko, ki jo vidimo v 
evidenčnih knjigah, pa se je razvil 
privatni sektor in nazadoval druž
beni, ki trenutno stoji pred proble
mom, kako zaposliti vso delovno 
silo. Spomnimo se samo, da je so
boško gradbeno obrtno podjetje mo
ralo spomladi odpustiti nad 40 de

lavcev, ker jih ni moglo zaposliti. 
Če gremo na Gradbeno inšpekcijo 
pa vidimo, da so letos izdali že nad 
200 gradbenih dovoljenj več kot lani. 
Zato nujno nastaja vprašanje: kdo 
gradi, katera podjetja realizirajo ta 
dovoljenja? O tem pa statistike mol
če. In tu je ena osnovnih pomanj
kljivosti naših kontrolnih organov, 
vendar pa ne edina.

Ker nihče posebno ne kontrolira 
kdo izvaja gradbena dela, so dane 
možnosti za razna šušmarjenja, ki 
pa zelo krepijo privatne obrate. Po
leg tega pa imajo v nasprotju z 
družbenimi neenak položaj. Vzemi
mo samo odvajanje dobička. Indu
strijsko grabeno podjetje (na pri
mer Sograd v M. Soboti) mora od 
100 din dobička odvesti okraju in 
kot zvezni davek 77,5 din, sociali
stični obrati 50 din, a privatni sa
mo reden davek od dohodnine. Sled
nji tudi lani in letos niso plačali 
davka na promet. Sicer na oddelku 
za dohodke pravijo, da je progre
sivna obdavčitev tako velika, da 
obrtniku ne ostane mnogo. Vcnda pa 
je dejstvo, da prav ti obrtniki uspeš
no konkurirajo večjim in nekako 
privilegiranim podjetjem socialistič
nega sektorja ter prevzemajo grad
nje z večmilijonskimi investicijami, 
ved no več drugih del in se gospo
darsko krepijo.

Iz vsega tega nujno sledi ugoto
vitev, da vse to gre na račun neza
konite dejavnosti.

Dobiček
na račun kršenja predpisov

O tem kako delajo privatni obrt
niki naše evidenčne knjige molče. 
Niti ni jasno koliko opravijo p ri
vatni obrtniki, čeprav bi to bilo nuj
no. kajti takrat bi bilo popolnoma 
lahko odgovoriti ali so privatni 
obrati z največ 5 kvalificiranimi de
lavci zmožni opraviti toliko gradbe
nih del ali ne. (Za primer: lani je 
Fras hkrati delal na 16 gradiliščih.)

Poleg utaje dohodkov privatni 
gradbeniki šušmarijo na veliko. Tež
ko je reči, kje največ zaslužijo. Mož
nosti imajo precej. Poslužujejo se 
honorarnih delavcev, ki jih ni po
trebno socialno zavarovati in prija
viti. potem ne izplačujejo nadur, za 
katere bi morali delavci dobiti 50 % 
večjo plačo kot za redni delovni čas. 
Precej zaslužka jim prinese nabav
ljanje raznega gradbenega materiala, 
ki ga navadno drugi ne dobijo. Do
hodki. ki jim tako pritekajo v bla
gajno, pa niso zajeti v davčni osnovi.

Da podjetniki zaposlujejo več de
lovne sile kot je predpisano z ured
bo, potrjuje dejstvo, da hkrati gra
dijo na večih deloviščih, česar pa 
gradbena inšpekcija sploh ni zmož
na ugotoviti. Za tako kršenje ured
be pa je plodna tla ustvaril tudi 
okraj, ki je lani dal tiho dovoljenje, 
da lahko zaposlijo več delovne sile. 
Tak tih pristanek sta dobila Miho
lič in Fras. Prvi bi moral do konca 
lanskega leta napraviti fasado nove 
gimnazije, drugi pa zgraditi stavbo 
OZZ in občinsko hišo v Martjancih. 
Toda Miholič še doslej ni napravil 
fasade gimnazije, a zaradi te neiz
polnitve pogodbe ga nihče ne toži, 
sam pa v obilni meri izrablja ta 
tihi pristanek okraja. Letos, ko ga 
je sodnik za prekrške kaznoval, pa 
je enostavno prekinil z delom na 
gimnaziji. Toda zakaj tega dela ni 
končal že lani? Očitno je, da ga 
je zavlačeval, ker je lahko med tem 
časom tiste delavce, za katere mu je 
dal okraj pristanek, zaposlil na dru
gih gradiliščih. poleg tega pa krši 
pogodbo, za kar bi moral biti kaz
novan.

Ta tih pristanek, ki je protiza
konit in nerazumljiv, čeprav z ozi
rom na razmere nekoliko opravič
ljiv, več ne bi smel veljati. Okraj 
bi tudi moral nekaj takega dovoliti 

samo pismeno, čeprav tak akt ne bi 
bil v skladu z uredbo o privatnih 
obrtniških obratih, ki je fiksna in 
ne daje nobenemu organu pravice, 
da bi jo spreminjal, razen da zmanj
ša maksimum zaposlenih.

Toda očitno je, da za izpolnje
vanje uredbe nekaterim organom ne 
gre mnogo. O tem nas prepričuje 
primer inšpektorja za delo, ki je go
spodarski svet opozoril na 94. člen 
uredbe o privatnih obrtniških obra
tih (Ur. list FLRJ št. 5 1954), ki do
loča, da mora biti obrtnikom, ki za
poslujejo več kot pet delavcev, od 
vzet ves dohodek, ki ga ustvarijo 
odvišni delavci. Na to opozorilo je 
prejel prav diplomatski odgovor, v 
katerem mu Tajništvo za gospodar
stvo priporoča, da naj sam ugotovi 
ta dobiček. Čemu pa je potem fi
nančna inšpekcija, kje je inšpekcija 
Zavoda za socialno zavarovanje, ki 
bi prav tako morala ugotoviti, da 
privatni gradbeniki kršijo uredbo, 
ki predpisuje, da morajo imeti samo 
pet delavcev.

Spomini še niso ugasnili . . .
(Ob letošnjem krajevnem prazniku radenskih občanov)

Δ  »Strašna eksplozija, od katere so se več kilom etrov daleč tresla 
vrata; pri nas na Kapeli je zračni pritisk polomil šipe na oknih. Mi, ki 
smo prebivali po gričkih, smo slišali grm enju podoben tresoč glas in ve
deli smo, da so Nemci s topovi napadli Radgono . .  .«

Δ  »N ekaj dni kasneje so začeli seliti tud i na Kapeli. Prva je bila 
na vrsti Vrtačičeva družina, za njo ravnatelj banovinskega posestva  — 
N ovak. N adučitelj je en dan pred selitvijo pobegnil v Ljubljano, žena 
z otroci pa k  svojim  staršem na Hrvaško. Župnik  M atija Nemec je po
begnil čez Muro. N jem u sem km alu sledil tudi j a z  .  .  .«

Δ  Govorili smo že o prvem  sestanku na Kapeli. Zbrali naj bi se 
15. avgusta 1941 zvečer v trgovini Š tajnbauerja in na posvetovanju po
stavili tem elje organizacijskemu delu Osvobodilne fronte na tem  območju. 
Naslednji sestanek pa je bil istega dne kot v Gor. Radgoni — verjetno  
septembra ali pa v začetku oktobra  — na njem  smo ustanovili odbor 
Osvobodilne fronte. Sestanka na Kapeli se je takrat udeležil tudi ing. 
Rado Iršič - Gregl. Bil je v ku h in ji župnišča, k i je bilo takrat popolnoma 
prazno, ključe pa je imel Tonček. Strajnšak. Svetili so s svečo. Ing. Iršiču  
in prof. Kerenčiču (oba narodna heroja) so delali družbo: Tonček S tra jn 
šak. Oto Jem c. Joško Talanyi, M aks Korošec, Ciril Grosičaj,  Janko Ju r
kovič. Franc Kurbus, Jože Dibelčar, Franjo Stajnbauer, Ferdo Magdič 
in Jože Holc .  .  .«

Δ  »Sestanka so se udeležili: Štefan K uhar - Bojan, Jože T a la n y i
Janez. Jože Holc. Pepi Dibelčar. Tonček S tra jnšak in Franjo Š tajnbauer. 
To srečanje prvoborcev je bilo sila važno, saj se je po njem dokaj raz
m ahnil boj proti okupatorju. Vedno več je bilo partizanskih poti — 
leto ali dve pozneje celo na zeleno Pohorje in visoki K ozjak . . .«

Δ  V  tem času sta bili dve  — dokaj pom em bni agitacijski akciji. 
Trosili so letake s pozivom  na boj proti okupatorju, za sabotiranje n je
govih ukrepov .  .  .«

Δ  »Pri hčerki C iri na Kapeli so se zbirali dečki. K n je j so jih  poši
ljali terenci. Tam so čakali tako dolgo, dokler niso prišli po nje in jih 
popeljali med partizane. Zadnjič jih je bilo osem. Ves teden so čakali 
na partizana, k i naj bi jim pokazala pot v zelene pohorske gozdove. 
Na poti pa sta imela smolo: kom aj, kom aj sta pri Mali Nedelji ušla 
N em cem  .  .  .«

Δ  »Tistega dne dopoldne sta Tonček S tra jnšak in Jože Talany i d o 
bila legitim acije za več gozdnih delavcev na Landesratu v Radkesburgu. 
S Tončkom  Strajnšakom , lesnim trgovcem, naj bi šli sekat les na Po
horje! (? )  .  .  .«

Δ  »Po dnevn iku  Guzela  —  bivšega partizana, sedaj izdajalca  —  
so gestapovci aretirali več ljud i  —  blizu osemdeset po številu. G uzej 
je hodil s k rvn ik i od hiše do hiše, k jer se je prej kot partizan zadrževal, 
dobival hrano in zatočišče. Malo od aretiranih in zaprtih  je ostalo pri 
živ ljen ju  in se vrnilo dom ov .  .  .«

Δ  Gestapovci so vso noč iskali Joška. Ker ga niso našli, so razpisali 
na njegovo glavo 10.000 nem ških m ark nagrade. Po tem dogodku so bili 
naši partizani še bolj previdni in še bolj odločno so maščevali padle 
to va riše  .  .  .«

Δ  »Na Kapelo sta prišla na dopust iz nem ške vojske M irko Do- 
m anjko in Franček Mraz; obadva je obiskal Janez in jim a svetoval, naj 
gredoč iz vlaka izstopita. O rožniki so ju dolgo iskali, a brez uspeha. 
Janez ju je bil popeljal v  gozdove. Tudi Šandorjev a brata, k i sta morala  
v nem ško vojsko, je poslal med partizane. Pa dva vojaka iz Boračeve 
se nista odločila za Nemce, m arveč sta rajši odšla k partizanom  na 
K o zjak !  .  .  . «

Δ  Bolj, ko se je vlekla  vojna, bolj se je prebujala naša mladina. 
Fantje so povzročali okupatorju  razne neprijetnosti: o večernih urah so 
po vaseh in bregačah peli slovenske pesmi, streljali so v gozdovih, be
žali iz nem ške vojske .  .  .«

Partizani so se množili. Vedno več jih  je bilo v gozdovih. A k t i 
v isti so skrbeli za to. da so m ladi ljudje dobivali o ro ž je  .  .  .«

Δ  »P artizanski tisk  je bil tedaj prava duševna hrana za slovenske  
ljudi. Vsakdo ga je z veseljem vzel n roke, prebral in dal drugemu. 
D ostavljanje časnikov in brošur je bila dokaj težavna naloga . . .«

Δ  »Janez je moral spravili pošto do lju tom erskih  tovarišev. Pre
oblekel se je v  km eta, vzel s seboj koso in grablje, v  cekar je dal lite
raturo. na vrh pa steklenico jabolčnika, tako da je njen tulec molel iz 
cekarja. Vse skupaj je pokril s p r tič e m  .  . .«

Δ  »Iz nemškega u jetn ištva  je pobegnil angleški major, k i so ga 
protifašisti spravili h Kodeličev im  v Radkesburg. Za to novico je zvedel 
Zvonko Klemenčič. Zaupal jo je svojem u bratu Milanu. Slednji in Jože  
Kaučič sta majorja še tistega, dne spravila čez most. Klemenčičeva Da
nica pa ga je popoldne ob treh spremljala s kolesom d  Orehovce, kjer 
so ju  pričakali naši partizani. Danico so Nemci tik  pred svobodo zve 
rinsko u m o r ili .  .  .«

Δ  »Belogardisti so imeli enajst ranjenih in enega mrtvega. Sled
njega so našli v  kupu  drv pri sosedu, kam or se je kot ranjenec skril in 
pozneje pustil svojo kosmato dušo .  . .«

Δ  »Septembra 1944 je tov. Edi Potočnik iz Radenec na Janezovo  
pobudo povzročil trčenje dveh transportnih vlakov na progi pri Hrastju- 
Moti. O kupator je utrpel veliko škodo v ljudeh in vojnem  materialu. 
Precej časa je bil ukin jen  prom et na glavni in stranskih progah. P otoč
n ika  so odsihdob stalno n a d zira li .  .  .«

Δ  »Po Janezovem  odhodu iz radgonskega okoliša je ostal tam  samo 
še Jovo Jurkovič, k i pa je 18. marca 1945 padel pri Totovem  m linu v 
Očeslavcih. Napadli so ga Kozaki. N i dočakal težko pričakovane svo
bode .  .  .«

(Odlomki iz gradiva za knjigo »Partizani ob Muri«, ki jo 
pripravlja Franc Talanyi - Očka iz Murske Sobote.)

Odločno odkrivajmo napake
Kje kdo gradi in kdaj, to našim 

organom ni znano. Na gradbeni in
špekciji je zaposlen samo en in še 
ta mora izdajali gradbena dovolje
nja. Za take posle so po drugih okra
jih določeni drugi, gradbena inšpek
cija pa opravlja svojo nalogo, laka 
vidimo, da imamo pri nas gradbeno 
inšpekcijo samo na papirju. Ker pa 
ni nobene kontrole; se dogaja, da 
neko zgradbo lahko prijavijo že ta 
krat ko je dograjena, a tega nihče 
ne ugotavlja. Manjkajo osnovni po
datki o tem kako in koliko gradi 
privatni in koliko družbeni sektor.

Videti je, da privatni sektor uži
va velike ugodnosti pri kršenju pred
pisov. Poleg tistih prekrškov, ki smo 
jih že prej ugotovili, se pojavljajo 
tudi pri sklepanju pogodb. V istem 
času, ko je bil Miholič »prisiljen« 
zaradi pomanjkanja delavcev preki
niti dela na gimnaziji, pa je z Upra
vo državnih lovišč sklenil pogodbo 
za lovsko kočo v Murskem gozdu. 
G radnja bo stala 5,5 milijona di
narjev. Uredba o najemanju gradbe
nih del pa pravi, da morajo vse go
spodarske organizacije za gradnje v 
vrednosti nad 10 milijonov razpisati 
natečaj, za pod 10 milijonov pa ime
ti najm anj tri ponudnike, ustanove 
in zavodi pa morajo razpisati nate
čaj že za gradnje v vrednosti nad 
2 milijona. Toda Uprava državnih 
lovišč ni razpisala natečaja, torej ni 
izpolnila uredbe, a kljub temu bo

ta protizakonita pogodba veljavna 
in Miholič bo gradil, gimnazija pa 
čakala.

Letos bi morala s 1. avgustom 
stopiti v veljavo uredba o poobla
ščenih voditeljih gradbenih del. Po 
njej bi lahko privatni zidarski moj
stri le adaptirali zgradbe in gradili 
manjše, enostanovanjske hiše. Toda 
na to uredbo se bodo najbrž ozirali 
le v socialističnih obratih, na pode
želju pa bodo še dalje gradili le 
šušmarji.

Taka je podoba našega gradbe
ništva. Ne najdemo je v uradnih 
aktih, ki s svojo vestnostjo dajejo 
videz, da je vse v redu. Raznim in
špektorjem pa tudi ne leži prav v 
srcu želja, da bi to bilo potrebno 
razkrivati. Med te štejemo predvsem 
finančnega inšpektorja in inšpekcijo 
na Zavodu za socialno zavarovanje. 
ki prav z zavezanimi očmi hodi
ta mimo teh pojavov. Njihova 
glavna skrb je, da je v uradnih 
aktih v redu zabeleženo, ne skrbi 
jih pa če tisto, kar je zabeleženo, 
odgovarja resničnemu stanju. Zani
mivo je, da bi po podatkih v aktih 
morali privatni obrtniki zaradi ve
like obdavčitve, propadati, toda v 
nasprotju s tem vidimo, da jim po
sel zelo lepo cvete. bš

Gradnja velikega stano
vanjskega bloka —  »so

boškega nebotičnika«.
(Foto Kološa)

D O P I S U J T E  
V POMURSKI VESTNIK

V l j u d n o s t  — p a  ta k a
Človek čestokrat molče potrpi ob 

kaki nevšečnosti, ko potuje z naši
mi avtobusi. Razume pač težave, ki 
jih ima naše SAP spričo slabega 
prevoznega parka. Vsekakor pa to 
ne daje nekaterim uslužbencem tega 
podjetja nobene pravice za tako ne
vljudno postopanje s potniki, ka
kršnega kaže naslednji primer.

V ponedeljek. 22. t. m. sem se 
nameravala vrniti iz Rogaševec v 
Mursko Soboto z jutranjim avtobu
som. Na postajališče o Rogaševcih 
sem prišla 9 minut pred predvide
nim odhodom avtobusa, ki pa je bil 
že (zdi se mi, razen dveh sedežev) 
zaseden s potniki. Vljudno sem vpra
šala šoferja Martina Lutarja, ki je 
stal med vrati avtobusa, če smem 
vstopiti. Odgovoril mi je z  vse prej 
kot vljudnim  tonom, da me ne m o
re vzeti v avtobus, ker ni več pro
stora. Razen tega pa rabi prostor 
za potnike vmesnih postaj med Ro
gaševči in M. Soboto. Pojasnila sem 
mu. da imam s seboj dojenčka in 
da moram biti ob sedmih v službi 
v M. Soboti. Dobila sem zafrkljiv

odgovor. »Zakaj pa niste šli že vče
raj . . . !« V avtobusu prisoten spre
vodnik se ni vmešal v pogovor. Kljub 
vsemu (na sedežih, rezerviranih za 
matere z otroki, sta sedeli dve pot
nici brez otrok), sem skušala ostati 
v mejah vljudnega in mirnega po
jasnjevanja. Rezultat pa je bila po
rogljiva pripomba šoferja: »Ste pač 
predolgo spa li ...«

Sedaj je bilo seveda tudi moji 
potrpežljivosti konec. Videč, da ni
ma opravka s pohlevnežem, ki bi 
se dal pitati s takim zafrkavanjem, 
je skušal biti bolj ustrežljiv, češ da 
naj vstopim, ker bo že nekako 
uredil.

Dvomim, da bi kdo na mojem 
mestu ob kraju take »vljudnosti« 
sprejel milostno ponujen sedež v 
avtobusu. Obrnila sem se in odšla. 
Moje opozorilo, da bom o dogodku 
obvestila upravo SAP v M. Soboti, 
je bilo deležno še zaključne šoferje
ve vljudnosti: »Pa kar pojdite tja 
in povejte . . .!«

Zapisati o tem še kaj več. menda 
ni potrebno. Marija Lah - Vildova

Slovenski novinarji na obisku v Pomurju. Na stiki: Pred planinsko 
postojanko »Tromejnik« na Doliču.
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A l e k s a n d e r  P i r h er ,  predsednik Sveta za šolstvo pri OLO M. Sobota:

Le omika daje človeku in narodu veljavo
Ob pričetku novega šolskega letaBrezskrbni počitniški dnevi, ko 

naša m ladina pozabi na šolske te
žave in nevšečnosti, pa tudi kaj m a
lo misli na prijetne in lepe trenutke 
v minulem šolskem letu, tečejo kaj 
hitro h k raju . Še nekaj dni in odprla 
se bodo zopet vrata naših šol. Čez 
14.000 m ladih in razigranih  šoloob
veznih otrok bo napolnilo 109 osnov
nih šol v Pom urju in prineslo v nje 
novega življenja in novega poleta za 
resno šolsko delo. Čez 3.700 m ladih 
ljudi bo zasedlo klopi v naših 16 niž
jih in eni višji gim naziji te r  rado
vedno upiralo oči v svoje učitelje in 
vzgojitelje z željo, da bi jim  posre
dovali čimveč lepega in za življenje

koristnega znanja. 15. septem bra se 
bo začel reden pouk tudi v vseh 
strokovnih šolah: 5 vajenskih, 2 niž
jih  km etijskih in 3 glasbenih šolah, 
v ekonomski srednji in periodični 
trgovski šoli v M. Soboti.

Začelo se bo zopet redno in na
porno delo za naše pionirje in za n a 
šo m ladino v srednjih in strokovnih 
šolah; začelo se bo zopet resno, na
porno in odgovorno delo učiteljev in 
profesorjev — vzgojiteljev naše m la
dine.

Vsem Vam, dragi pionirji in pionirke, mladinci in mladinke, 
ki boste v septem brskih dneh, ob pričetku novega šolskega leta. 
ponovno napolnili učilnice po naših šolah, želimo v novem šol
skem letu mnogo uspehov! Želimo Vam, da bi si pridobili čimveč 
prepotrebnega znanja, kajti znanje je najboljše orožje proti zaosta
losti in m račnjaštvu, katerega je pri nas v Pom urju še precej; pa 
tudi naša socialistična družba zahteva vse bolj izobraženega in 
razgledanega človeka, človeka, ki iz vsega srca ljubi svojo, s krvjo 
in znojem prepojeno domovino, človeka, ki zavestno daje vse 
svoje umske in fizične moči za napredek svoje domovine.

Naše tovarne in podjetja  potrebu
jejo vedno več kvalificiranih  in vi
soko kvalificiranih delavcev, vedno 
več strokovnjakov, prav  tako tudi 
naši znanstveni inštituti. M anjka 
nam šolanih ljudi v naših ku ltu rn ih  
ustanovah, profesorjev in znanstve
nikov v naših univerzah in visokih 
šolah, profesorjev in učiteljev v n a 
ših srednjih, strokovnih in osnovnih 
šolah.

Vi ste srečni, ker preživljate svo
ja m lada leta p rav  v času, ko naše 
ljudstvo tako preobraža lepo Jugo
slavijo. kot še n ikdar v svoji zgodo
vini. Vi ste del tiste naše m lade ge
neracije, ki bo od nas starejših  pre
vzela slavne pridobitve naše krvave 
narodnoosvobodilne borbe in ljudske 
revolucije, kakor tudi velike uspehe 
gigantskega dela in naporov vseh n a 
ših delovnih ljudi po osvoboditvi. Da 
boste, ko dorastete, sposobni pre
vzeti vso to bogato dediščino, spri
čo katere nas že sedaj občuduje ves 
svet. in jo uspešno naprej razvijali, 
je potrebno, da pazljivo sodelujete 
v šoli in da se tudi doma in v raz
nih krožkih m arljivo učite in izpo
polnjujete! L jubite in spoštujte našo 
šolo! Usposobila Vas bo za življenje. 
Vse najlepše ih najbolj koristno zna
nje, ki ga je človeštvo v dolgi dobi 
z m uko pridobivalo in nakopičilo, bo
ste dobili v taki obliki, da boste 
mogli tudi Vi, ko dorastete, graditi 
naprej. Po trud ite  se, da bodo Vaši 
uspehi v šoli v novem šolskem letu 
še boljši, kot so bili v m inulem! To
variško si pom agajte pri učenju, k a j
ti le ob skupnem  delu, ob tovariški 
m edsebojni pomoči je moči doseči 
zadovoljive uspehe!

Tovariši profesorji in učitelji — 
vzgojitelji naše mladine, posredujte 
z ljubeznijo in na razum ljiv  način 
naši šolski m ladini pridobitve naše 
znanosti, učite jo samostojnega m i
šljenja, učite jo spoznavati našo 
stvarnost, njene zakone in obetajoče 
perspektive, seznanjajte jo s slavni
mi tradici jami  in pridobitvami  naše

narodnoosvobodilne borbe in ljudske 
revolucije. Vzgajajte jo v ljubezni do 
domovine in do Tita! Le tako boste 
imeli res velike uspehe, naše ljud
stvo pa Vam bo za vloženi trud dalo 
vse priznanje.

Preteklo šolsko leto je bilo izred
no pomembno za nadaljn ji razvoj 
našega šolstva, za izboljšanje učne
ga in vzgojnega dela v naših šolah, 
za hitrejše in učinkovitejše izbolj
šanje njihovih m aterialnih pogojev 
v bodočnosti. V preteklem šolskem 
letu je bilo v skladu z zakonskimi 
predpisi uvedeno družbeno uprav
ljanje v šolstvu in prosveti. Prejšnji 
sistem u p rav ljan ja  šol ni bil več v 
skladu z ustavnim  načelom samo
u p rav ljan ja  delovnega ljudstva na 
področju prosvete. V vseh naših šo
lah so bili izvoljeni šolski odbori. S 
tem je bila odgovornost in skrb za 
pravilno vzgojo naše m ladine ter 
vobče odgovornost za pravilno de
lovanje naših šol. ki smo jih doslej 
ka j radi prepuščali le staršem  in 
poklicnim vzgojiteljem, zaupana z 
zakonskimi določili širšemu družbene
mu organu — šolskemu odboru. P ri
stojnost šolskega odbora je zelo ve
lika. Njegova naloga ni le v tem, da

skrbi za m aterialna sredstva šole, 
temveč mora skrbeti, da bo pravilno 
potekalo vse življenje na šoli. Šol
ski odbor je pristojen, da izda tudi 
potrebne ukrepe za izboljšanje dela 
pri vzgoji in izobraževanju učencev. 
N adalje mora skrbeti za tesnejše so
delovanje in povezavo šole z  gospo
darskim i in kuliurno-um etniškim i 
organizacijam i, z organizacijam i za 
telesno in tehnično vzgojo in z d ru 
gimi družbenim i organizacijam i, k a 
terih dejavnost je povezana z delom 
šole in vzgoje mladine.

Dosedanje delovanje šolskih od
borov je še težko pravilno oceniti, 
saj deluje njih večina v našem okra
ju  šele od decembra 1954, nekateri 
pa šele od jan u a rja  letos. Povsem 
zanesljiva pa je ugotovitev, da so 
se izkazali z dokaj zadovoljivim in 
uspešnim delom v tistih krajih , kjer 
so pristojni oblastveni, družbeni in 
politični činitelji, posebno pa organi
zacije SZDL, poskrbeli, da so bili 
vanje izvoljeni državljani, ki so sa
mi napredno usmerjeni, ki imajo 
pravilen odnos do naše nove druž
bene stvarnosti in ki jim je pri srcu 
pravilna  vzgoja mladine in napre
dek našega šolstva vobče. Šolski od
bori so imeli v preteklem šolskem 
letu povprečno 2 do 4 seje. Na njih

so razpravljali o m aterialnih vpraša
njih svoje šole, kar je do neke me
re povsem razum ljivo, kajti m ate
rialne razm ere so v pom urskih šolah 
izredno težavne , razen v nekaj iz
jemnih primerili. Šolske zgradbe so 
po večini stare, m arsikje več ne od
govarjajo niti najosnovnejšim  peda
goškim zdravstvenim  zahtevam . V 
šolah m anjkajo učilnice (samo v biv
šem ljutom erskem  okraju jih m anj
ka 86, to je 40  %), telovadnice, kab i
neti, delavnic: oprema je povečini 
stara  in nesodobna, trh li so podi itd. 
Nujno potrebno bo, da bodo naše 
nove občine in tudi novi okraji d a 
jali za ureditev teh perečih vpra
šanj na razpolago več sredstev, kot 
so bila dana doslej. Vsi šolski od
bori so skupno preštudirali zvezni 
splošni zakon o vodstvu šol in se 
tako seznanili s svojimi nalogami in 
pristojnostm i. Nekateri odbori so 
razpravlja li o šolskih okoliših, o šol
skem obisku in roditeljskih sestan

kih, izvedli so izbor otrok za kolo
nije in taborenja. V večini šolskih 
odborov na desni strani Mure so ob 
koncu polletja in ob zaključku šol
skega leta razprav lja li o učnih in 
vzgojnih uspehih na šoli. Poskrbeli 
so, da so bili ob koncu šolskega le
ta  nagrajeni najboljši učenci in pro
svetni delavci. Šolski odbor lju to 
merske osnovne šole se je na eni i z 

med svojih sej lotil izredno pere
čega vprašanja t. j. problem a dušev
no defektne m ladine. Šolska odbora 
na M urščaku in Kogu sta razprav
ljala  o socialno ogroženi m ladini; 
odbor v Logarovcih pa o šolski re
formi.

Iz navedenega sledi, da šolski 
odbori delajo, vendar še večina njih 
ni našla prave vsebine in oblike svo
jega dela. Borijo se z istim i začetni
mi težavami, kot so se borili in se 
ponekod še bore organi delavskega 
uprav ljan ja  po naših podjetjih. V 
novem šolskem letu pričakujem o, da 
bodo vsi šolski odbori v Pom urju 
začeli uspešneje reševati in izvajati 
svoje naloge, kot so to v minulem 
šolskem letu. Uspešnejše in učinko
vitejše bodo m orali začeti obravna
vati učne in vzgojne uspehe na šoli 
in po potrebi tudi ukrepati za iz
boljšanje dela pri vzgoji in izobra
ževanju mladine. V odstotkih dose
ženi povprečni učni uspeh ob koncu 
šolskega leta v osnovnih šolah Po
m urja je še dokaj zadovoljiv, saj je 
izdelalo razred 80.5 %  šoloobvezne 
m ladine. Na mnogih šolah pa je iz
delalo razred le 70  %  pa tudi manj. 
Mnogo slabši so bili učni uspehi na 
nižjih gimnazijah, v katerih je po
vprečno izdelalo razred le 63,4 %

učencev, medtem ko je znašal učni 
uspeh na višji gimnaziji v M. Soboti 
71.22%. Ker z doseženimi učnimi 
uspehi ob koncu m inulega šolskega 
leta ne moremo biti zadovoljni, po
sebno ne z uspehi na nižjih gimna
zijah, bo potrebno, da jih bodo šol
ski odbori tem eljito analizirali, ugo
tovili objektivne in subjektivne vzro
ke in nato tudi prim erno ukrepali. 
Na šolah, v katerih  je v preteklem  
šolskem letu znašal povprečni šolski 
obisk pod 90  %  — a takih šol je bi
lo še 8 v okraju — bo moral šolski

odbor ugotoviti vzroke izostankov. 
Žalostna je ugotovitev, da 27 šolo
obveznih otrok vobče ni obiskovalo 
pouka. Verjetno je v teh prim erih 
posredi prekom erna zaposlitev šol
ske mladine s fizičnim delom ali pa 
skrajno slabo vrednotenje šole po 
starših. Več skrbi bodo morali od
bori posvetiti socialnim problemom 
med mladino, posebno pastirčkom, 
ki služijo pri tujih  delodajalcih in 
ki so običajno po učnem uspehu med 
najslabšim i na šoli (v preteklem  šol
skem letu jih  je bilo po šolah čez 
400); nadalje  partizanskim  ter osta
lim enostranskim  in obojestranskim 
sirotam. Potrebno je, da povedo šol
ski odbori svoje m nenje tudi o pred
videni šolski reformi, posebno glede 
bodočega sistema naše obvezne sploš
noizobraževalne šole in njene izo
braževalne vsebine.

Da bodo šolski odbori v novem 
šolskem letu uspešneje opravljali 
svojo pomembno in odgovorno druž
beno funkcijo, bo nujno potrebno, 
da bodo dobivali več pomoči od ob
činskih ljudskih odborov, posebno 
pa od njihovih svetov za šolstvo. Pa 
tudi organizacije SZDL bodo morale 
voditi več računa o tem, kako de
lajo po naših šolah ti pomembni 
družbeni organi.

Več starih in do
služenih šol v Po
m urju  bo moralo 
dobiti nove na
slednice. Med nje 
sodi tudi šolsko 
poslopje o Križev
cih pri Ljutomeru.

Kaže ga slika.

Poslopje nove gim
nazije v M. Soboti

(Foto Kološa)

Zdrav mladi rod - naše bogastvo
O razvoju posvetovalnic za m atere in otroke, otroških vrtcev 

in zdravstvenih kolonij.
Skrb za zdrav  razvoj naših otrok 

se je v 10 letih po osvoboditvi silno 
razm ahnila. Naša oblast se v polni 
meri zaveda, ka j pomeni za napre
dek ljudstva zdrav  in krepak  na
raščaj. Seveda ni m ajhna in lahka 
zadeva h itro  izboljšavati zdravstve
no stan je  otrok ter čimbolj zm anj
šati njihovo um rljivost, ki zavzema 
še vedno zelo visok odstotek.

Z delom je bilo treba začeti pri 
korenini. M ati je tista, ki nosi vso 
odgovornost za zdrav razvoj otroka. 
Za njegovo zdravstveno stanje mora 
skrbeti pred in po rojstvu. Zaradi 
tega so bile ustanovljene posvetoval
nice za m atere in otroke, k jer dobe 
m atere in nosečnice vsa potrebna 
navodila in nasvete. V začetku je 
prim anjkovalo vsega. Ni bilo zdrav
nikov, ne medicinskih sester in tudi 
s prim ernim i prostori so bile težave. 
Sčasoma pa je stvar le stekla, tako 
da smo imeli v letu 1954 v bivšem 
soboškem okraju  že 34 posvetovalnic, 
ki so jih  v večini prim erov m atere 
prav pridno obiskovale.

Največ obiskov beleži posvetoval
nica v Lendavi in sicer 647, sledi ji 
soboška s 514. prosenjakovska 376, 
križevska 199, fokovska 166, pri G ra
du 138, šalovska 111, petanjska 107, 
m elinska 102 itd. Slabše obiske so 
imeli v Beltincih, k jer jih je bilo le 
58, v Cankovi 38, najm anj pa na 
Kapci, nam reč samo 28. Skupno je 
prišlo v posvetovalnice 3924 mater.

V bivšem ljutom erskem  okraju 
je 14 posvetovalnic, ki jih je v lan
skem letu obiskalo 1731 m ater. N aj
več obiskov so imeli v Ljutom eru, 
namreč 351. sledi Radgona 279, A pa
če 244, Kapela 234, Radenci 151, 
Ivanjkovci 107 itd.

Silno važni za duševni in telesni 
razvoj predšolskega otroka so otro
ški vrtci. V mnogih prim erih sta oba, 
oče in m ati v službi ali kje pri do
mačem delu izven doma. Nikogar ni, 
ki bi pazil na otroka. Kam z njim, 
ko staršev ni doma? Še vedno se 
dogaja, da otroka doma kratkom alo 
zapro in prepustijo  samemu sebi in 
zato se tudi pogosto zgodi kakšna 
nesreča. Kjer pa imajo otroške vrtce, 
oddajo tja  svoje otroke v zavesti, 
da so na varnem  in v dobrih rokah.

Leta 1945 smo imeli v soboškem 
okraju  samo en otroški vrtec, sedaj 
jih je pa že deset in sicer v slede
čih k ra jih : M. Sobota, Lendava, Bo
gojina, Odranci, Beltinci. Rakičan. 
Moravci, Tišina, Cankova in Grad. 
V septem bru bo še ustanovljen pri 
podjetju  N afta v Lendavi. Stroške 
za njegovo ustanovitev bo nosilo 
podjetje Nafta.

Č eprav je skok od enega otro
škega vrtca v letu 1945 na deset da
nes, jih  je vendarle še vse premalo, 
saj je znano, da so v poletnih mese
cih večinoma vsi ljudje zaposleni 
p ri raznih opravilih izven doma in 
so povsod in vedno hude skrbi, kam 
z malčki.

Razveseljivo se iz leta v leto ve
ča število predšolskih in šolskih 
otrok, ki gredo v razne počitniške 
kolonije in na taborenja. Letos jih 
je v raznih kra jih  uživalo morski ali 
višinski zrak že kar 588. Svet za 
zdravstvo in socialno politiko je po
slal 505 predšolskih otrok, osnovno
šolskih učencev in gimnazijcev v ob
m orska ali višinska okrevališča. Zve
za borcev je poslala v Baško na oto

ku K rku 27 otrok. 25 tabornikov se 
je krepilo pod šotori v M artuljku 
na Gorenjskem, sledilo jim  je 31 
otrok, ki jih je zbrala Zveza p rija 
teljev mladine.

Prvi, ki so letos odšli iz raznih 
krajev  Prekm urja v kolonijo S tru
njan ob istrski obali, so bili otroci 
iz predšolske dobe. Bilo jih je 100. 
Zanimivo je, da so letos kmečke m a
tere prvič pustile svoje otroke v kolo
nijo. Prepričale so se pač, da b iva
nje v koloniji otroku le koristi in 
dobile so zaupanje v vodstvo teh 
ustanov. V Strunjanu so lepo preži
veli tri tedne in se vidno okrepili. 
Za njim i je prišlo v Strunjan  še 107 
šolskih otrok. V C rikvenici je bilo 
96 otrok, v Tolm inu 116 in v Koba
ridu 46 otrok. V Avstriji ob Mill
stattskem  jezeru na Koroškem pa je 
taborilo 40 dijakov iz raznih gim
nazij Slovenije, med njim i jih je b i
lo tudi nekaj iz našega okraja.

Kraj, kam or naj gredo oddiha 
in krepitve potrebni otroci, določi 
zdravnik. Nekatere pošljejo na mor
je, druge pa  v višinske kraje. Če po
mislimo, da je v naših predelih tu 
berkuloza močno razširjena in se 
najbolj loteva slabotnih ljudi, ki 
nim ajo dovolj odpornosti, pač ne 
smemo skopariti z denarnim i sred
stvi, ki jih potrebujem o za vzdrže
vanje kolonij. Naši deci moramo nu
diti vso možnost, da se tem eljito 
okrepi, da tako okrepljena ne bo 
zlepa postala plen raznih zahrbtnih 
bolezni. Slabotnejše otroke bi mo
rali vsako leto poslati na okreva
nje v kolonije. Izdatki so v primeri 
s stroški zdravljenja v poznejši do
bi naravnost m alenkostni, če pom i
slimo, da stane zdravljenje samo 
enega tuberkuloznega bolnika na le
to čez 100.000 dinarjev.

Franc Hajnšek

Pri tabornikih na Pohorju
Gozdne jase pri Lovrencu na Pohorju 

nudijo pionirjem z desnega brega Mure že 
tretje leto prijetno bivanje pod šotori. Si
cer se letošnja prva izmena tabornikov ne 
more ravno pohvaliti z lepim bivanjem, saj 
jih je deževno vreme pogosto zadržalo v šo
torih in jih prikrajšalo za lepe izlete v 
okolico. Druga izmena je v drugi polovici 
julija imela že lepše vreme, najlepše pa 
seveda tretja sedaj avgusta.

Lovrenc je lep kraj na vznožju Pohorja 
v Dravski dolini. Za počitniški promet od 
železniške postaje Ruta do Lovrenca služi 
kamion, ki je preurejen v zasilni avtobus. 
Od končne avtobusne postaje vodi proti 
turističnemu hotelu ozka cesta, s katere pri
deš pri žagi čez potok po gozdni pešpoti 
na prostorno jaso. Ob gozdu je razvrščenih 
12 šotorov. Če so taborniki doma. težko pri
deš neopazno do šotorov. Tudi mene in 
tov. Ernesta so kaj hitro opazili, ko sva 
se vzpenjala po poti med drevjem. Ob 
prihodu na jaso naju je pozdravilo vseh 
31 tabornikov z gromkim trikratnim Zdra

vo« in trikratnim minerskim pozdravom: 
»Ho-ruk«. Lica so jim sijala od zadovolj
stva in spočitosti. Stali so na jasi v vrsti, 
pripravljeni na popoldansko malico. V ko
loni po eden so šli mimo mize in jemali 
z nje z mastjo in marmelado namazane ko
se kruha. Tako veliki so bili ti kosi, da 
sva se s tovarišem kar spogledala, češ, le 
kam jih bodo spravili. Ostala sva pri ku
hinji, kakršna je pač pri tabornikih v na
vadi: na tleh nameščena železna plošča, 
pod njo napravljeno primerno ognjišče, iz 
njega izpeljana dimna cev, iz katere se je 
kadilo. Kuhali so že večerjo. Nisva se še 
dodobra razgledala, že je pribežalo nekaj 
pionirjev po dodatek. Pospravili so že svoje 
kose kruha. Tudi ostali tam okoli dolge mi
ze so pospravljali zadnje grižljaje. Pa sva 
se res po nepotrebnem čudila! Sveži gorski 
zrak, zdrava pitna voda ter celodnevno gi
banje na prostem — vse to povzroča pri 
otrocih takšen apetit, da bi jim ga člo
vek lahko zavidal.

Zadnje sončne dni so s pridom izkori

stili za izlete. Med temi sta bila dva daljša, 
celodnevna: na Rdeči breg k stoletni lipi 
in na Pesek. Na krajših izletih so spotoma 
nabirali gobe. Tudi tega dopoldneva so na
brali lep kup lisičk. Pričakovali so, da jim 
bomo prinesli jajca, katera je v kraju bolj 
težko dobiti. Zato so se tokrat že veselili 
dobre večerje.

V šotorih so imeli vse lepo urejeno in 
Čisto, v kolikor je seveda to mogoče. Pri 
vhodih v nje so si namestili okrogle gre
dice in jih obložili z mehkim mahom. Na 
šotorih vise imena skupin, ki v njih pre
bivajo. Apaški pionirji so si izbrali ime 
»Apači«, ivanjkovski »Veseli fantje«, kri
ževski »Sokli«. pionirke pa »Sinji galeb« in 
»Gorske vile«. Okoli šotorov imajo izko
pane jarke, ki odvajajo vodo v dolino. Šo
tori so postavljeni v obliki črke L in ome
jujejo dve stranici pravokotnega prostora, 
ki jim služi za zborno mesto in igre. Na 
visokem drogu sredi igrišča ponosno vihra 
z zlatim trakom obrobljena pionirska za
stava. V enem kotu tega igrišča so v krogu 
razmeščeni veliki kamni, na katerih sede 
taborniki ob lepih večerih — ob tabor
nem ognju.

Po odhodu so naju še dolgo spremljali 
veseli vzkliki in smeh. vesel in sproščen, 
tako značilen za mlade ljudi, predane igri 
in zabavi. Z njimi pa sva bila tudi midva 
zadovoljna.

Knjižni sklad študijske 
knjižnice je treba rešiti

Soboška Študijska knjižnica, ki 
je bila pred kra tkim  ustanovljena. 
ni pa zaradi pom anjkanja prostorov 
še popolna, je pomembna kulturna  
ustanova za vse Pomurje. V n jej je 
sedaj zbranih več tisoč dragocenih 
in redkih prim erkov tiska in p ub li
kacij z vseh področij družbene de
javnosti. Še posebej bogat je hunga
ristični del knjižnice. Izpopolniti bo 
treba tudi zbirko Prekmurian, k i je 
del inventarja predvojnega Prekm ur
skega muzeja. Mnoga pota pom ur
skih  študentov in kulturno-prosvet
nih delavcev bodo zategadelj nujno  
peljala v to ustanovo z lepo knjižno  
zakladnico.

V sedanjih vlažnih prostorih 
knjižnice pa mnoge knjige neza
držno propadajo. Še eno zim ovanje  
teh knjig  v bivši učilnici stare evan
geljske šole. pa bomo morali zabe
ležiti občutno izgubo že tako ali ta
ko od zoba časa in vlage načetih 
dragocenih knjig. Zato je že skrajni 
čas. da zaščitimo ves kn jižn i sklad  
Študijske knjižnice. Odgovorni k ro 
gi naj bi preskrbeli vsaj zasilne in 
suhe prostore. Študijsko knjižnico je 
namreč treba re š iti  .  .  . fš.
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Čez mejo so šli za srečo -
razočarani so prišli nazaj

Sosednja A vstrija nam  v  zadnjem  
času vrne vsakega, ki brez dovo
ljenja prestopi državno mejo. T udi 
razna taborišča za begunce je za
čela razpuščati, ker so bili izdatki 
za n je  veliki, koristi od n jih  pa  ni 
imela. Svojčas so na  zapadu zelo 
podpirali razne četniške, belogardi
stične in podobne organizacije, ki 
so rovarile pro ti Jugoslaviji in jim  
je bil dotok m ladih ljudi potreben.

O dkar pa  si je Jugoslavija  z 
vztrajn im i napori priborila  v svetu 
ugled, kakršnega ne uživa km alu k a 
terakoli druga država, naši begunci 
niso več zaželjeni. A vstrija je zdaj 
sam ostojna in nev tra lna  država. S 
svojimi sosedi hoče imeti v svojo 
korist dobre odnose in živeti hoče 
z njim i v p rija teljstvu . Zato noče 
podpirati sum ljivih tipov in lahko
miselnih m ladih ljudi, ki po nedo
voljenih poteh p rehajajo  čez mejo.

Do 24. avgusta nam  je A vstrija 
vrn ila  24 ubežnikov. Večinoma so to 
m ladi ljudje, stari 18 do 27 let. Le 
bivši orožnik, sedaj že popolnoma 
osivel in slaboten, doma iz K opriv
nice na Hrvaškem, je sta r 48 let. Z 
njim  skupaj je pobegnil tud i bivši 
t rgovec v Koprivnici.  Nima leve ro

ke in je s ta r 31 let. Kaj je ta  dva 
gnalo v tujino, si ne moremo prav 
razlagati. Sama pravita, da sta ho
tela v Avstriji priti do boljšega za
služka, kot sta ga imela doma. A 
kaj, ko starih  in slabotnih ljudi, pa 
takih  brez roke že poprej niso mogli 
vpreči v težka dela. ki so jih  morali 
navadno taki brezdomci opravljati.

Večina m lajših je hotela brez do
ločenih načrtov nekam  v svet. Od 
staršev ali drugih, ki so poprej ho
dili po svetu, s trebuhom  za kruhom , 
so slišali m arsikatero  zgodbico, ve
selo in žalostno, ki je v mladem člo
veku le prelahko zbudila poželjenje 
po enakih ali podobnih doživljajih. 
Njim ni bilo toliko do zaslužka, ki 
bi naj bil v tu jin i neizmeren, nje je 
največkra t gnala od doma bu jna  
m ladostna dom išljija.

Pogosto se zgodi, da starši sami 
p rigovarjajo  svojemu mlademu sinu 
ali hčerki, n a j gre za zaslužkom. 
Zemlja dom a jih  le skopo preživlja. 
Radi bi si popravili hišo ali kupili 
živinče, denarja  pa ni. Tega bi naj 
prislužil sin z delom drugod. Tako 
gredo še m ladi in neizkušeni za de
lom v naša industrijska  središča, pa 
tudi drugam  kot poljski delavci. Tu 
so večinoma prepuščeni samemu se
bi, nihče zanje ne skrbi. Po osem
urnem  delu, v času brezdelja, kaj 
lahko postanejo plen slabih razvad, 
se vdajo pohajkovanju  po gostilnah, 
kvartan ju  in drugim  pogubnim raz
vadam . ki jih pozneje privedejo na 
stranpo ta  in v krim inal.

V društvih naj hi našli mesto
za izživljanje

Množične organizacije in šport
na. telovadna, nogometna, prosvetna 
in d ruga podobna društva  bi m orala 
zajeti v svoje vrste vso mladino, ki 
živi in dela na njihovem  območju, 
bodisi trajno  ali pa le sezonsko. T u
di sindikalne podružnice bi se mo
rale zanim ati, kaj dela in s čim se 
ukvarja  m ladina v svojem prostem 
času. Mislimo, da so vodstva teh or
ganizacij in društev že toliko raz
gledana. da bi lahko spoznala n u j
nost vključitve tu je m ladine v d ru 
štveno življenje, ki bi jo v prostem 
času zaposlilo.

Oglejmo si še malo naše povra t
nike, ki v soboških zaporih čakajo 
na nadaljn je  ukrepe oblasti.

Plahi in bledi so hodili po zapor
niških hodnikih, ko so vračali skrom 
no imovino onim, ki odhajajo v svo

je kraje, kjer bodo sojeni zaradi ne
dovoljenega prehoda čez mejo. Vsem, 
tudi onim, ki čakajo tu  na razp ra 
vo, ker so iz našega okraja, je moči 
b ra ti na obrazu no tran ji nem ir in 
negotovost. N jihov nastop, nezaup
ljivi pogledi, njihovi odgovori na 
vprašanja, vse to kaže žalostno sli
ko skrušenega človeka. Radi bi si 
nadeli videz iskrenosti p ri odgovo
rili. katerim  naj bi verjeli. Iz n ji
hovega splošnega ponašanja se pa 
že jasno vidi, da se zavedajo svo
jega nečednega dejan ja  in da so k ri
vi. Sami čutijo, da  so nekakšni izda
jalci svoje domovine, katero so oplju

vali s svojim pobegom.
Če naprav i kdo svojemu tovarišu 

ali znancu kakšno krivico, se tolaži 
s tem, da m u bo p rizadeti že ne
kako odpustil, ko se mu bo oprav i
čil. D rugi ljudje pa o njegovem ne
čednem ravnan ju  ničesar ne vedo in 
je zato zanje še vedno poštenjak.

Iz večine obrazov teh  beguncev 
pa lahko spoznamo, da se svojega 
izdajst va nad domovino že sram u
jejo, dobro vedoč, da je bil njihov 
pobeg zaradi prav  m ajhnega in ne
opravičljivega vzroka grdo in podlo 
dejanje — v sram oto njim  samim 
in domovini.

Franc Hajnšek

Na oni strani - ne cvete rožice
Ko so odhajali, so si mislili, da 

j ih bodo tam  čez čakali z odprtim i 
rokami, da jih bodo sprejeli, kot do
bre prijatelje . A sedaj pa tako razo
čaranje! Sprejeli so jih orožniki, 
v takn ili so jih v zapore in končno 
so j ih vrnili domov in izročili na
šim oblastem. To je poleg vseh ne
všečnosti, ki so jih  že imeli in jih 
še čakajo, velika in ponižujoča sra 
mota.

Kot že rečeno, je pri večini v rn je
nih m ladih ljudeh prevladovala že
lja  po nekih čudovitih, m orda tudi 
po junašk ih  doživetjih. T a želja je 
bila ona sila, ki jih  je gnala z do
ma. Prej ali slej bi se verjetno sami 
vrnili, ko bi doživeli dovolj bridkih 
razočaranj. Nekateri pa so bili za
peljani od drugih, ki so se z njiho
vim pobegom okoristili. Tako je ne
ki fant zato, da je dvema, ki sta 
hotela čez mejo, pokazal pot. dobil 
od n jiju  kolo in še druge stvari.

Neka beograjska študen tka me
dicine živi s svojim možem že dalj 
časa zelo nesrečno. Iz zagate si ni 
znala drugače pom agati, kot da je 
brez vednosti moža zapustila  dom in 
šla čez mejo.

Nekje v okolici Lendave je doma 
24-letna delavka, ki je službovala v 
L jubljani in ima 4-letnega nezakon
skega otroka, za katerega oče. ki rad 
pije, le neredno plačuje po 600 din

mesečno. Njeni starši, pri katerih  
otrok živi, zahtevajo od nje precej
šen znesek za preživ ljanje otroka. 
Vsega se je hotela rešiti z begom 
v tujino.

Mlad. kom aj 18-letni delavec iz 
Zagreba pa je izjavil: Prvič sem v 
zaporu in n ikdar več ne bom. To 
je zame dobra šola!«

Predsedniki svetov 
Obč. ljud. odbora Beltinci
Prejšnjo nedeljo, 21. avgusta je bila 

druga seja Občinskega ljudskega odboru 
Beltinci. Seje se je udeležil tudi sekretar 
OO SZDL tov. Gričar. Odborniki so spre
jeli statut nove občine, izvolili pet odbor
niških komisij in devet svetov.

Zn predsednike svetov pa so bili izvo
ljeni: Martin Sreš za predsednika Sveta za 
splošno upravo, Martin Legen za predsed
nika Sveta zn gospodarstvo, Jožef Jerebic 
za predsednika sveta za komun, in stano
vanjske zadeve, Karel Škerget za predsed
nika Sveta zn šolstvo, Stanislav Škoberne 
za predsednika Sveta za prosveto in kul
turo, Štefan Maučec za predsednika Sveta 
za socialno skrbstvo, Matija Bernjak za 
predsednika Sveta za zdravstvo. Jožef Plej 
za predsednika Sveta za varstvo matere 
in otroka in Franc Gregor za predsednika 
Sveta za delovna razmerja.

IZ K R I Ž E V S K I H  O P E K A R N
Letos pozimi so v križevskih 

opekarnah  p rv ič  imeli buldožer, ki 
je  odrival go rn jo  p last zem lje — 
hum us, ki ni uporaben za izdelo
v an je  opeke. V k ra tk em  času je  od
rin il okrog 5000 kub. m etrov zem lje 
in tako opravil delo p rece jšn jeg a  
števila delavcev, a podjetju  p ri
h ran il več kot pol m ilijona d in a r
jev . Popre j so to delo oprav lja li 
delavci v zim skem  času.

K ljub  dolgi zimi, ki se je  za
v lek la  vse do ap rila  — prav  zato 
pa niso mogli delati na izkopu gli
ne — so presegli polletni plan su
rove in žgane opeke. Nažgali so 3 
m ilijone opeke vseh vrst in tako 
dosegli plan s 104 odstotki. P od je tje  
je  ustvarilo  7 m ilijonov d in arjev  
dobička, od k a terega  bo n ek aj osta
lo p od jetju , n ek aj si ga bodo raz 
delili delavci, ostalo bo pa odve
deno v razne sklade.

Im ajo  tudi več načrtov  za bodo
če delo. N ajpom em bnejši je  načrt 
za g rad n jo  m odernega kopališča za 
delavce. Stavba bo dolga 23 m, ši
roka pa 11 m. Tako se bo m oralo 
sta ro  in nehigiensko kopališče 
umaknit i  novemu. Gradi ti  ga bodo

začeli še letos, stalo bo pa okrog 
10 m ilijonov d inarjev . To bo hkra ti 
prvo m oderno kopališče v P rlek iji.

SVINJE SO POŽRLE 350.000 FRANKOV. — V neki vasi v oblasti Doubs 
(Francija) je  trgovec Roussey nalagal svinje na kamion. Pri tem poslu mu je 
padla listnica na tla . Ko je to opazil, so svinje že požrle domala vse franke, 
ki jih je bilo v denarnici 350.000. Takoj je  ukazal svinje zaklati in naročil 
mesarjem, naj bodo previdni pri poslu z njihovimi želodci, ki so seveda bili 
male banke. Zdaj ni bilo važno, če so bili bankovci raztrgani, ta del morda 
v želodcu ene, oni pa v želodcu druge svinje; glavno je  bilo, da jih je potem 
lahko zlepil skupaj in zamenjal v banki.

MOJSTER V RAČUNANJU. — V Nevesinju živi 10-letni deček, ki je 
pravi mojster v računanju. Samo deset sekund potrebuje, da na pamet izra
čuna, koliko je na primer 276 krat 27, 632 deljeno z 18 itd. Nič dosti ne 
razmišlja in že ti razvozlja zastavljeno računsko uganko. Na vprašanje, kako 
zmore to storiti, odgovarja: »Vrag, pride mi samo od sebe na pamet!«

MUJO — DEKLICA. — Na nekem kmetijskem posestvu »Bugar« v bližini 
Bihača živi 19-letni raznašalec mleka in delavec Mujo; redno si reže lase, 
dnevno pokadi 30 cigaret in opravlja težka dela, ki jih zmorejo samo moški. 
Že od petega leta starosti nosi vedno na sebi moško obleko in tudi iz dalj
šega razgovoru z njim ne moreš sklepati, da on ni Mujo — fant, marveč 
Fatima — deklica, kar tudi v resnici je. Na vprašanje, ali se bo oženil ali 
omožil, je  odgovoril, da se bo bržčas odločil za drugo, vendar pa je  s tajin
stvenim nasmeškom na obrazu pristavil: »Morda pa še bom kdaj popoln mo
žakar!«

63-LETNA ZENICA — ŠTUDENT. — Na filozofski fakulteti v Novem 
Sadu študira v oddelku za nemški jezik 63-letna upokojena učiteljica Zlata 
Porubski. Ona je  najstarejši študent v naši državi in bo, kakor sama pravi, 
opravila študij v normalnem roku. Tudi njena hči je  učiteljica. Največ težav 
pa ji povzroča obvezna predvojašku vzgoja. Zaprosila je  že pristojne činitelje, 
da jo oproste tega obveznega predmeta, in nadeja se, da bodo njeno prošnjo 
tudi ugodno rešili.

VSAK MOŠKI — -  ŠEST PRSTOV NA ROKI. —  V neki indijanski vasi 
živi neobičajna družina, v kateri so štirje moški in ima vsak po šest prstov 
na vsaki roki.

SLEPOTA PO TRANSFUZIJI KRVI. — Primer skrajne nepazljivosti in 
nemarnosti v medicini so zabeležili v Zapadni Nemčiji. 13-letnemu Erichu Ben
deru iz Oestringa so pri transfuziji dali kri človeka, ki je  imel spolno bolezen 
— sifilis. To je bilo leta 1946., sedaj pa je  fant že v tretjem  stadiju obolenja: 
izpadajo mu lasje, pojavlja se splošna slabost in krvavenje v stolici, preti 
pa mu tudi nevarnost ,da bo oslepel.

DRUGIČ SE JE POROČILA V 108. LETU. — Fanija Jovanova - Šustar, 
rodom Slovenka, se je  v 108. letu starosti drugič poročila z Antonom Šustarom. 
Prej je  bila poročena z nekim Makedoncem. V prvem zakonu je imela štiri 
sine in eno hčerko. Ljubezensko razmerje med sedanjima poročencema pa je 
vladalo že polnih 21 let. Šustar je  živel od tedaj pri družini Jovan. Fanija 
je  svoje razmerje do njega tako vešče prikrivala, da prvi mož sploh ni 
ničesar slutil.

»Mladoporočencema« so prišli čestitat vsi vaščani in znanci. Fanija je 
zadovoljno sprejemala čestitke in naposled dejala, da bi rada še malo poživila 
svojega Antona. To je  bojda tudi njena edina želja.

NAJSTAREJŠI POŠTAR NA SVETU. — V Padivarmi (Italija) so po 
74-letnem službovanju upokojili 94-letnega poštnega uslužbenca Celestino Orlan
dija, k i je  že imel zdavnaj pravico do zasluženega počitka, katerega pa ni 
maral. Hotel je  postati najstarejši poštni uslužbenec na svetu. Vse kaže, da 
sc mu je to tudi posrečilo.

ŠE LETOS: 3.000 KM NA URO. — Še nemara letos bo novo letalo 
Bell X-2, ki so ga zgradili Američani, globoko prodrlo v toplotni zid. Napove
dujejo, da bo lahko preletelo 3.200 km na uro. Zgrajeno je  iz takih tvarin 
(nerjaveče jeklo in neka niklova zlitina), ki so dosedaj poznane kot najbolj 
odporne proti naglo menjajočim se toplotnim spremembam. Pri naglem letu 
namreč nastane velika vročina, spričo katere bi se letalo lahko stopilo, če 
bi bilo zgrajeno iz lahko topljivega in proti vročini ne dovolj odpornega 
materiala.

Na Pšati pri Ljubljani - stanovanjski blok za sezonce
Čez dober mesec ali m orda n e 

koliko več se bodo že začeli v ra 
čati p rv i sezonci. Toda vsako leto 
se j i h v rne  m anj in tu di letos se 
n a jb rž  ne bodo vrn ili vsi, ki so od
šli spom ladi. Na posestvu, k je r  de
lajo, se bodo stalno  zaposlili in ta 
ko našli tudi svoj stalni kruli. Tudi 
uprave  posestev že iščejo m ožnosti, 
kako  čim več sezoncev sta lno  zapo
sliti. Ponekod  sp v tem  pogledu do
segli že večje uspehe, drugod m an j
še. Eno izmed takih , k je r  je  p re tež 
na večina stalno  zaposlenih, je  K m e
tijsk o  gospodarstvo na Pšati pri 
L jub ljan i, na ka te rem  je  v desetih 
letih  ostalo 13 p rek m u rsk ih  družin 
in 25 samcev.

Posestvo obsega 400 ha zem lje, 
red ijo  pa 120 k rav  švicarske pasm e, 
svinje in perutnino.  Pr i de lu j e jo  pa

poleg po ljedelsk ih  p ridelkov  največ 
travn iška semena in sicer laške lju l
ke. razn ih  de te lj i. d r. Im ajo  tudi 
velik  vrt. na k a te rem  dela  12 de
lavcev, večinom a deklet, ki zelo r a 
de pom agajo  p ri raznem  strokov
nem delu na vrtu , k je r  g o jijo  n a j
več pap rik e  in parad ižn ikov .

Skora j tr i  č e trtin e  p rek m u rsk ih  
delavcev je  dom a z G oričkega. O 
vseh pa je  d irek to r posestva deja l, 
da »so skrom ni, p ridn i delavci, ki 
se v naših težkih  s tan o van jsk ih  p r i
lik ah  zadovoljijo  s skupnim i stano
van ji. P rih o d n je  leto pa  bom o za 
naše delavce zgradili stanovan jsk i 
blok.« D ružine si red ijo  p rašiče , ta 
ko da jim  m esa in m asti sploh ni 
po trebno  kupovati, poleg tega pa še 
im ajo kokoši in 10 arov  zem lje, na 
ka te r i  pr ide lu je j o  razno zelenjavo

in v skrom ni m eri k rom pir in dru
go. Značilno pa  je , da doslej no
bena  d ruž ina , k i je  prišla, ni za
p u stila  posestva . V eliko samcev, ki 
se zaposlijo  v sezoni, pa v jeseni 
odide v in d u s tr ijsk a  pod jetja .

P lača je  en ak a  ko t v industriji. 
G ib lje  se za m oške od 9 do 12 ti
soč, a za ženske 7 do 8 tisoč dinar
jev  m esečno. N a jb o lje  zaslužijo pri 
b ra n ju  k ru m p irja  in sicer na uro 53 
d in a rjev . M esečno dobijo  izplačanih 
90 odsto tkov plače, ostalo pa na 
koncu leta . Poleg tega im ajo brez
plačno k u rjav o , a  na koncu sezone 
bo lah k o  vsak  delavec odpeljal 
300 kg  ž ita  po u rad n i ceni.

Na posestvu  im ajo  svoj sindi
k a ln i svet, naročen i pa so tudi na 
naš dom ači časopis, ki jih  tako ve
že z ro jstn im i k raji.

Iz naših krajev
Gančani. Šele pred nekaj meseci 

je  bila v Gančanih ustanovljena 
mladinska igralska skupina. Mladi 
igralci in igralke so trdno sklenili, 
da bodo začeli s kulturno-prosvet

 
gega kullurno-umetniškega društva. 
Odločili so se, da bodo najp rej 
uprizorili neko igro, kasneje pa 
ustanovili godbo na pihala.

 21. avgusta pa so igralci prvič 
nastopili na odru. Uprizorili so ve
seloigro K. X. Svobode »Poslednji 
mož«. Večino vlog so prevzeli di
jaki, ki so na počitnicah, in zato 
je  bila uprizoritev kvalitetno še 
boljša.

 Murska Sobota. Letos je  sobo
ško Kmetijsko gospodarstvo prvič v 
Prekm urju zasadilo večjo parcelo 
tobaka, ki zelo lepo raste, saj je  ve
lik nad 1,5 m, kar kaže, da je  po
izkus uspel. V teh dneh so že za
čeli obirati prve rumene liste.

*
N a so b o šk e m  trg u  so  n a m e s tili 

nove urejene stojnice, ki so se jih 
razveselili prodajalci in kupci, saj 
so znatno spremenile videz trga. Za 
bodoče pa še ostaja vprašanje, kje 
najti primeren prostor, ki bi ustre
zal tudi sanitarno-tehničnim pred
pisom.

Tudi Bistričani so peli
Nedavno je bila v Obmurskemu tedni

ku in soboškem Gledališkem listu objavlje
na zgodovina pevskih zborov Prekmurja. V 
obeh listih smo tudi zasledili stavek »zn 
pevski zbor v Bistrici žal nimamo podat
kov«, zato nekaj več o Bistričanih na tem 
mestu.

Kdorkoli pozna ta delček Prekmurja, si 
prav gotovo ne more zamisliti Bistričancev 
brez pevskega zbora. Ljudje tega predela 
zelo radi pojo. Pesem je slišati v zgodnjih 
jutranjih urah, čez dan vse tja v pozno 
noč. Zlasti v jeseni, ko pridni kmetje po
spravljajo svoje pridelke, je vsa vas v 
enem samem petju. Ko berejo koruzo, je 
petje nekako obvezno. Tuje delavce na
jame vsak kmetovalec samo zato, da je tudi 
na njegovi njivici veselo, kajti ta pridelek 
je treba po vseh pravilih spraviti kar naj
bolj slovesno. Tega dne delavci pojo in 
vriskajo od ranega jutra in pozno v noč. 
dokler se ne vsedejo za bogato obloženo 
mizo.

Kdor je ostal čez noč v katerikoli Bi
strici, je prav gotovo odnesel od tam prav 
lepe vtise, kajti zaspal je ob lepih doma
čih pesmih, ki so jih še pozno ponoči peli 
domači fantje tam na križpotju.

Po se povrnimo nazaj k pevskemu zbo
ru! Začetek bo tam, do koder sega moj 
spomin. Kukih zapiskov o tem ni pri roki.

V letu 1934. je bil premeščen v Dol. 
Bistrico učitelj Jožef Križman. Komaj je 
spoznal kraj in nekaj ljudi, že je začel zbi
rati pevce okrog sebe. Prvi je bil pri
pravljen za nastop mladinski pevski zbor. 
Na svojem koncertu v Črensovcih in v Bi
strici je zapel med drugimi tudi pesmi 
»Tam kjer teče bistra Zila«, »Z Letine ci
gani«, »Kano mi gora«, »Uskliknimo z lju
bavlju«, »Deca Jugoslavije«, »Cin, can«, »Od 
doma« itd. Ta pevski zbor se je pozneje 
tako uveljavil, da v njegovi okolici ni bilo

več prosluve, na kateri ne bi sodeloval.
Tudi moški pevski zbor je bil precej 

močan. Gostoval je v Lendavi, Hotizi, Čren
sovcih, Ljutomeru in morda še kje. Še se
daj po dvajsetih letih naše možakarje zelo 
rad zanese pogovor na tiste čase, ko so peli 
v tem zboru. Tudi zapojejo še radi pesmi, 
katere so se bili takrat naučili: »Od Tri
glava do Balkana«, »Večerni zvon«, »Kam 
pa fantje vi nocoj«, »Oj Doberdob« itd. 
Posebno pa jim je pri srcu pesem »Leži 
ravno polje«. Sestavil jo je pevovodja sam 
in v njej na kratko orisal lepoto Bistric 
in njihove okolice. Seveda tudi o Muri ni 
ničesar zamolčal. Ta moški pevski zbor je 
pel tudi ob odprtem grobu svojega najbolj
šega tenorista Žuniča, ki je nekaj časa so
deloval v zboru, pozneje pa zaradi bolezni 
ni mogel več. Sleherno oko je bilo rosno, 
ko je iz grl sovaščanov - pevcev rahlo za
donela pesem »Vigred se povrne«, pesem, 
ki je do takrat še nihče ni slišal.

Tov. Križman je začel organizirati tudi 
mešani zbor, ki pa ni mogel več nastopiti 
zaradi njegove premestitve, kljub že se
stavljenemu programu.

Tik pred okupacijo se je močno uve
ljavil mešani zbor pevcev in pevk iz Sred 
in Gor. Bistrice. Vodil ga je tamkajšnji uči
telj tov. Skok. Priredil je tudi svoj kon 
cert v Sred. Bistrici in Črensovcih. Oba 
koncertu sta bila zelo dobro obiskana, kar 
dokazuje, da je tudi na podeželju veliko 
zanimanje za lepo petje.

Omeniti je treba predvsem to, da sta 
bila oba pevska zbora ustanovljena prav 
v času, ko so tamkajšnji prebivalci naj
bolj odhajali na sezonsko delo v Nemčijo 
in Francijo, v dobi, ko ni bilo nikogar do

ma oziroma so bili doma le najbolj po
trebni družinski člani. In vendar je takrat
ni moški pevski zbor štel 30, mešani pev
ski zbor pa 50 članov. V njem je sodelo
valo staro in mlado. V zboru skovano to
varištvo je še danes živo med nekdanjimi 
člani.

Vsi sodelujoči so se v pesmi tako vži
veli, da niso prenehali vaditi kljub preme
stitvi obeh pevovodij in kljub poznejšim 
grožnjam gospoda »Jegyzöja«, ki jih je na
meraval poslati v internacijo. V času oku
pacije je pevski zbor v Dol. Bistrici vodil 
domačin - pevec, ki se je  tudi edini spo
znal na note. Pod njegovim vodstvom je 
moški zbor naštudiral pesem »Nebo žari«, 
»Slovenec sem«, »Hladna jesen že prihaja«, 
»Mlatiči«, »Oh srečno, srečno hišica« in »Oj 
hišica očetova«, vmes pa so ponavljali pe
smi, ki so se jih bili že prej naučili. Ka
ko jim je bila pri srcu slovenska pesem 
takrat, ko je niso smeli peti, vedo pove
dati le tisti, ki so kaj takega doživeli 
Vsako vajo so imeli pri drugi hiši. Hrepe
neli so za tem, da bi se kar največ na
učili. Zapeli pa so tudi tiste pesmi, ki so 
jih že znali, in tako kljubovali okupator
jevim pomagačem. Naposled je vojna vihra 
pobrala vse moške pevce, od katerih se 
je večina vrnila, pevovodja Glavač pa je 
še vedno med pogrešanimi.

Bistričanci pa niso bili zadovoljni samo 
s pevskim zborom, v katerem so sami ne
posredno sodelovali, marveč so celo zame
rili svojim dijakom, če jim niso vsaj en
krat na leto priredili kakšno igro. Di
jaki, katerih je bilo pred vojno zelo ma
lo. so svoje vaščane dobro razumeli in so
jini vedno, ko so bili na počitnicah, pri

pravili kakšno razvedrilo. V zadnjih pred
vojnih letih so bile prirejene naslednje 
igre: »Cvrček za pečjo«, »Hlapec Jernej«, 
»Veriga«, »Naša kri« in razni skeči. Vse 
to je režiral domačin Ferdo Godina, ki 
je znal pritegniti k sodelovanju tudi dija
ke iz drugih krajev, pa še kakšnega kmeč
kega fanta ali dekle. Dijake in njihovega 
režiserja (bil je prav tako dijak) ni motilo, 
če so morali domala vse igre prirejali na 
prostem, na kmečkih dvoriščih in gumnih, 
ob skromnih kulisah, ki so si jih morali 
sami napraviti, za zaveso pa so jim služili 
skupaj sešiti posteljni prti. Kajti takrat vla
dajoči gospod Klekl jim ni dovolil uporab
ljati odrov v za to zgrajenih dvoranah z 
izgovorom, da ta in ta igra ni primerna 
za naše ljudi.

Tudi v tem predelu Prekmurja je bila 
torej na kulturnem področju zorana ledina, 
ki pa jo je zagrnila zadnja vojna. S tem 
pa seveda ni rečeno, da prebivalstvo treh 
Bistric v sedanjosti in prihodnosti ni več 
pripravljeno za sodelovanje. Nasprotno: ono 
si tako kulturno razvedrilo celo želi, le 
treba mu bo bolj pomagati, da se bo lahko 
uveljavilo.

V tem pogledu je pričakovati več tudi 
od mladih ljudi, ki se šolajo. Prav bi tudi 
bilo, če bi se pri njih pojavil učitelj — 
pevovodja, ki bi naduljeval započeto delo 
kajti za njega so dani vsi pogoji, le da ni
majo dobrega organizatorja. Morda bi koga 
poslali v tečaj za pevovodje? Naj bo ka
korkoli že, eno pa je na dlani: če bo orga
nizacija pravilno izpeljana, potem uspeh 
gotovo ne bo izostal in Bistričanci bodo lah
ko spet s ponosom zapeli svojo pesem, ki 
se v slovesnem tonu končuje z besedami: 
»Prekmurska na poljani vas, o njej se čuje 
daleč glas . . .« R.
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Kmetijske zadruge bo potrebno
gospodarsko 
in organizacijsko okrepiti

Tone Truden

Pom urje  p red stav lja  v Sloveniji 
največji km etijski okoliš, saj obsega 
skupaj 91.750 ha obdelovalne zemlje, 
redi 72.506 glav govedi, 7.017 konj. 
108.113 prašičev in 332.500 perutnine, 
tako da številčno stanje živine po 
enoti prekaša slovensko in evropsko 
povprečje. Poleg živinoreje je moč
no razvito vinogradništvo in sad jar
stvo, možno pa je uspešno pridelo
vanje rastlin, trav, povrtn in , ki ga 
trenutno p rim anjku je  v naših k ra 
jih  in tudi drugod. Nekatera po
sestva in km etovalci so pri pridelo
vanju  semen dosegli že p rav  lepe 
uspehe. Letos so naprednejši km eto
valci, ki vedno bolj upoštevajo agro
tehnične u k re p e , globoko orjejo, upo
rab ljajo  um etna gnojila itd., dosegli 
lep hektarski donos žit, ki na neka
terih parcelah  znaša od 16 do 30 
stotov. Pri rodovniških kravah  je 
dosežena povprečna molznost 2.500 
kilogram ov mleka.

Tako beležimo v  km etijstvu lepe 
uspehe, vendar so pred nam i še ve
like naloge, predvsem  pri KZ, k a 
terih prva in osnovna naloga je, da 
pospešujejo razvoj in napredek kme
tijstva.

V minulem  letu so KZ ustvarile 
in jim  je družbeni plan prepustil 
43 m ilijonov d inarjev  dobička, po
leg tega pa  so letos iz okrajn ih  skla
dov za pospeševanje km etijstva p re
jele 42 milijonov dinarjev. Seveda 
imajo in uporab ljajo  ta  sredstva 
predvsem  tiste zadruge, ki so go
spodarsko močnejše, oziroma one. ki 
dajejo poroštvo, da bodo ta  sredstva 
porabile za povečanje dohodkov v 
km etijstvu. Z večletno dejavnostjo 
je večjem u delu km etijskih zadrug 
uspelo, da ne p redstavljajo  več sa
mo km etijsko, tem več zadružno km e
tijsko pospeševalno organizacijo, po
leg tega pa skrbijo  za pravilen od
kup vseh tržn ih  viškov našega km e
tijstva.

V p rašan je  p a  je, če je vseh 76 
KZ, ki jih  imamo v  Pom urju, zmož
no oprav lja ti te osnovne naloge. 
M nenja smo, da niso in to iz večih 
razlogov. P rim anjku je  jim  predvsem 
strokovnega kadra, ki ga p a  zaradi 
m ajhnega delokroga ne m orejo vzdr
ževati, Potem zadrugam  p rim an jku
je skladišč, težave imajo s slabim  
in nepopolnim strojnim in prevoz

nim parkom . Tudi kreditno niso do
volj sposobne, ker se prav  v šibkej
ših pojavljajo  poslovne izgube, p ri
m an jk lja ji itd. Doslej jim  tud i ni 
uspelo, da bi se organizacijsko do
volj utrdile, ka r duši zadružno de
m okracijo in izvajanje nalog.

Vse to nam dokazujejo tudi pol
letne bilance, ki so sicer v glavnem 
pozitivne, vendar pa je iz njih  po
leg ostalega tudi razvidno, katere 
km etijske zadruge se zavedajo svo
jih  osnovnih dolžnosti in katere bo
do lahko ob koncu leta spet dale 
sredstva za razvoj km etijstva.

Iz vsega tega vidimo, da je  n u j
no organizirali ekonomsko m očnej
še km etijske zadruge. Gospodarska 
analiza in upoštevanje vseh navede
nih okoliščin nam  kaže, da bi v Po
m urju  lahko uspešno poslovalo le

40 do 50 zadrug. S tem bi pridobili 
več strokovnih uslužbencev kot so 
km etijski tehniki, računovodje, po
slovodje itd., povečalo bi se območ
je KZ in u trdili gosopdarski centri. 
Take zadruge hi lahko nastavljale 
upravnike in druge strokovne usluž
bence, organizirale vse pospeševalne 
odseke ter pravilno urejale odkup 
in nabavo km etijskih potrebščin.

Važna naloga, ki bi jo zadruge 
m orale izvrševati, je hranilno kred it
na služba, ki je velikega pom ena za 
zadružnike in celotno družbo. Z vlo
gami odvisnih denarnih sredstev v 
hranilno-kreditn ih  odsekih bo dana 
možnost za dajan ja  posojil zadruž
nikom in ustvarjan je  lastnih sred
stev zadružnih organizacij za dopol
nilni obratn i kapital.

O vseh teh problem ih je že bilo 
mnogo g o vora  na konferencah pred
stavnikov KZ, predsednikov ObO 
SZDL in občinskih odborov, in tudi 
sklenjeno, da se na j km etijsko za
družništvo reorganizira v takem 
smislu, kot smo prej govorili, ker 
bo le tako lahko zavzemalo določe
no delo v gospodarski politiki no
vih občin.

Stojimo pred polletnim i občnimi 
zbori. Potrebno je, da zadružniki na 
teh  zborih obravnavajo vsa vpraša
nja, ki so življenjsko važna za n a 
daljn ji razvoj zadružništva. Zato se 
pa naj teh zborov udeležijo p red 
stavniki občinskih ljudskih odborov 
in SZDL.

Mladi Strehovčani
so presenetili

Zadnjo soboto se je na lendav
skem odru, v dvorani Nafte, prvič  
predstavila mlada igralska skupina  
iz S tr e h o v e c , k i jo vodi d ijak  Ivan  
Ivanič. Skupina je nastopila z dokaj 
zahtevno dramo F. S. Finžgarja v 
treh dejanjih »Razvalina živ ljen ja«. 
Mladi igralci (od katerih so trije d i
jaki. ostali pa km ečki mladinci) so 
sc dobro vživeli v svoje vloge, kar 
še posebno velja za Urha. ki ga je 
igral Ivan Ivanič. Ugajala je tudi 
Lenčka, njegova hči, ki jo je podala 
Barica Adamičeva. Jože Nemec pa 
je o vlogi km eta Sirka še prav po
sebno navdušil gledalce. Tudi ostali 
niso mnogo zaostajali in Strehovča
ni lahko štejejo svoj prvi nastop v 
Lendavi za uspeh. Žal je, da so pa 
morali nastopiti skoraj pred prazno 
dvorano, saj se je zbralo le okoli 
50 ljudi. Izgleda. da lendavska pu
blika nastope vaških skupin  podce
njuje, saj se ta primer n i zgodil 
prvič. Mladim strehovskim  igralcem  
želimo še nadaljnjih uspehov in za 
svoje delo zaslužijo vsekakor pri
znanje in pohvalo. Povedati moramo 
še to. da so iz Strahovec prišli s 
kolesi. -ce

Bistričanci hočejo imeti elektriko, t oda. . .
Prej kot v marsikateri vasi so hoteli 

Bistričani elektrificirati svojo vas. O tem 
segaj spomini še v predvojna leta. toda 
takrat je to bila predalekosežna misel. Ta
koj po osvoboditvi pa so vaščane, breme
nili obvezni odkupi, poleg tega pa je bilo 
težko dobiti električni material. Še preden 
je bil v načrtu osrednji daljnovod, ki je 
bil že lani gotov, so hoteli podaljšati dalj
novod čez Muro pri Moti, a tudi tu jim je 
načrte prekrižala finančna težava, ki je 
nastala zaradi dveh železobetonskih stebrov 
na bregovih Mure.

Z veseljem in poletom so prijeli za de
lo v jeseni 1953. leta, ko so izvedeli za 
daljnovod proti Vel. Polani. Vendar Bistri
čani niso bili razočarani, ker niso mogli 
elektromonterji do 4. oktobra 1954 tudi v 
njihovo vas napeljati elektrike. Z delom 
so pa nadaljevali. Redno so plačevali kra
jevni samoprispevek, dogradili transforma
torsko postajo, pripravljali drogove, se za
nimali za trasiranje in iz domačih virov 
zbirali sredstva. Že spomladi so povabili 
odborniki na sestanek tov. Topolovca in 
načelnika Sveta za gospodarstvo pri OLO 
M. Sobota tov. Perhavca. Na tem sestanku

je tov. Perhavec dejal, da si še zdaleč ni 
predstavljal takšne pripravljenosti prebi
valcev Bistric in jim tudi obljubil, da bo
do sedaj le oni na vrsti. Toda čas je mi
neval. Tov. Topolovec je že nekajkrat ob
ljubil in celo z datumi določil, kdaj bodo 
prišli trasirat. Toda druga leta in po
manjkanje žice so jih vedno zadržala. 
No, končno so dobili zadnjo obljubo: 15. av
gusta lahko začno s trasiranjem.

Kljub obilici poljskega dela, navažanju 
poti, gradnji asanacijskega vodnjaka in 
drugega bodo vaščani z veseljem opravili 
tudi dela zn elektrifikacijo. S. Š.

Molznost krav na svetu
Po oceni Evropske gospodarske 

kom isije zavzem a Nizozemska sedaj 
prvo mesto na svetu pri povprečni 
m olznosti krav. Ena nizozemska kra
va daje namreč letno okrog 3.700 li
trov mleka. Na drugem mestu je bel
gijska krava s 3.560 litri,  na tretjem  
pa danska s 3.340 litri mleka.

Med neevropskim i deželami ima 
najbolj razvito m lekarstvo Kanada.

Šestdeset tet opekarne v Lukavcih
Lukavci je prijazna vas, k i leži 

m ed K riževci in Cezanjevci. O kusiti 
je morala vse mogoče tuje izkorišče
valce in je tako po svoje preživela 
dokaj burno preteklost. Opekarna je 
bila ustanovljena leta 1895 iz razpa
dajoče graščinske poljske peči, k i je 
bila v  posesti graščaka A vgusta  
Senkla. Spom in na te mogočne fev 
dalne čase je še sedaj ohranjen. V 
Lukavcih  še vedno stoji velik  grad, 
v katerem se je nekoč le nekaj  dni

v  letu zabaval graščak. Sedaj je 
obnovljen in služi ko t dom one
moglih.

Opekarna je večkrat menjala 
lastnika. Naslednji lastnik je bil 
trgovec Henigman iz Križevec. On 
je skušal ves obrat vsaj nekoliko  
modernizirati, vsaj za tiste razmere. 
Kljub tem u je bila še ročna obde
lava in seveda tudi proizvodnja ze
lo nizka. Izdelovali so p redvsem zid

no opeko. Malo pozneje si je naba
vil lokornobilo in tako omogočil več
jo in kvalitetnejšo proizvodnjo. Pred
vsem je važno omeniti, da so začeli 
izdelovati strešno opeko, k i je k ljub  
odporu km etov polagoma le našla 
svojega stalnega odjemalca. Do ta
krat so km etje  namreč najrajši po
krivali s slamo, kar pa seveda ni 
bilo tako varno pred ognjem. Zaradi 
vedno večjih potreb so opekarno z 
leti vedno bolj modernizirali. Leta

1929 je bila postavljena nova krož
na peč, lokomobila pa zamenjana z 
novim  pogonskim Diesel motorjem. 
S tem  so tudi povečali proizvodnjo  
opeke. Ročna obdelava se je vedno 
bolj um ikala strojni. Sedaj so že iz
delali dnevno okrog 26.000 strešni
kov in zidakov. Pred vojno so izde
lali že okrog 30.000 kom. opeke dnev
no. Med okupacijo je to število se
veda zelo upadlo. Tudi  obrat je bil

zelo prizadet, ker ni nihče prav 
skrbel za obnavljanje.

Po vojni so zopet pridno zagra
bili in začeli z delom. Tovarišu Gan
že , k i je kot večletni obratovodja že v 
pokoju, se je treba zahvaliti, da je 
pred okupatorjem  skril v  posebnem  
bunkerju najvažnejši obratovalni in
ventar. To je delovnem u ko lektivu  
pozneje omogočilo, da je že junija  
1945. leta z velikim i napori začel z 
rednim delom, kar je bilo v  času ob
nove zelo pomembno, saj je bila ope
ka takrat ka j dragocena stvar. Že 
leta 1946 so ves obrat elektrificirali, 
predvojno proizvodnjo opeke so pa 
presegli za 125 % . Vsa leta po voj
ni so obrat še dalje modernizirali. 
Dobili so nov elektromotor, skoraj 
nanovo prenovili krožno peč. zgra
dili so poslopje za vskladiščenje  
strešnikov, dobili so nove in sodob
ne sanitarne prostore in obrat po
polnoma elektrificirali. V povojnih  
letih so vzgojili tudi dober kva lifi
ciran kader, zato pa je bil delovni 
ko lektiv  v  okraju Ljutom er prvi. ki 
je imel svojo sindikalno podružnico. 
Vse to je veliko pripomoglo k večji 
zavesti delavcev, k i imajo sedaj svoj 
delavski svet in so združeni z  ope
karno v  Borecih.

Ob tem  pomembnem jubileju  
iskreno čestitamo delovnem u kolek
tivu  in m u  želimo, da bi tudi v bo
doče dosegal take uspehe in še več 
prispeval za izgradnjo socializma v 
naši deželi.

(Po pripovedovanju napisal 
J. Majcen)

Opekarna  
v Lukavcih

Važno! Važno!
Licencir a n je  žrebcev

za leto 1955
Na tem elju okrožnice Dr. sekretariata za gospodarstvo — Kme

tijska inšpekcija Ljubljana z dne 12. avgusta t. l . razpisujemo licen
ciranje žrebcev v letu 1955.

Licenciranje žrebcev bo letos istočasno s pregledom rodovniških 
kobil in naraščaja po sledečem programu:

13. septembra 1955 ob 8. uri — Cankova
11. uri — Rogaševci
14. uri — G. Petrovci

14. septembra 1955 ob 8. uri — Prosenjakovci
10. uri — Dobrovnik
15. uri — Lendava

15. septembra 1955 ob 8. uri — Črenšovci
11. uri — Hotiza

16. septembra 1955 ob 8. uri — Tišina
13. uri — Murska Sobota

19. septembra 1955 ob 9. uri — Ljutomer
14. uri — Kostanj (okraj Ptuj)

20. septembra 1955 ob 8. uri — Križevci pri Ljutomeru
14. uri — Bunčani

21. septembra 1955 ob 8. uri — Radgona
14. uri — Videm ob Ščavnici

V smislu odloka o odbiranju (licenciranju) plem enjakov (Uradni 
ilst FLRJ št. 35 z dne 3. avgusta 1955) morajo rejci pripeljati na odbirno 
mesto vse žrebce, stare dve leti in več.

Obenem z licenciranjem bo tudi pregled rodovniških kobil in 
naraščaja. Istočasno bomo nanovo sprejemali v rodovnik tudi plemen
ske kobile, stare do 6 let. V poštev pridejo samo take z dokazanim  
poreklom. Sprejemali bomo tudi žrebice, če bodo imeli lastniki potrdila, 
da so zaskočene.

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR 
Tajništvo za gospodarstvo 
Murska Sobota

Še o apnenju kislih zemljišč v Pomurju
Saturacijski m ulj dobimo kot od

padek pri proizvodnji sladkorja, ko 
je sprejel vase mnogo vode (43 %) 
in drugih sestavnih delov sladkor
nega soka. Zato vsebuje okoli 40 %  
apnenca oziroma kalcija (apna) v 
obliki kalcijevega karbonata  ali 21 % 
žganega apna. Uporaben je p red
vsem za ona tla, ki še niso preveč

kisla ali pa dovolj izprana. R enta
bilnost njegove uporabe ocenjujemo 
po stroških prevoza, razk ladan ja  in 
razsipavanja.

Naši zemlji p rim anjku je  fosforja. 
K ulturne rastline — predvsem  žitne 
— odnašajo fosfor iz zemlje z 
zrnjem, vračamo pa ga zemlji v m a
lenkostnih količinah. Iz tega sledi, 
da je v žitnem okolišu vse m anj in 
m an j fosforja.

Saturacijski m ulj vsebuje okoli 
0.5 %  fosforne kisline. Ta fosfor je 
prišel v saturacijsk i m ulj iz sladkor
ne pese. Fosfor se vrača nazaj v 
zemljo, zaradi tega pa je sa tu rac ij
ski m ulj zelo koristno fosforno gno
jilo. Če računam o samo s količino 
100 mtc. mulja na ha, dajemo z njim

zemlji okoli 50 kg fosforne kisline, 
a to je dovolj za pridelek 20 mtc. 
pšeničnega zrnja.

Če omenimo še to, da vsebuje 
sa turacijsk i m ulj še 0,1 %  kalija. 13 
do 15 %  organske snovi in 0,2 %  du
šika. tedaj je že k a r vsestransko 
gnojilo: organsko in mineralno, saj 
vsebuje praktično vsa potrebna ra st
linska hranila, čeprav n ikdar ne v 
zadostni količini.

Mulj je navadno v grobih gru
dah, ki jih  je zelo težko drobiti. Me
šanje z zemljo je otežkočeno pri za
oravanju in tako zadržim o njegovo 
hitro  delovanje. Zaradi tega slabše 
deluje prvo leto. Njegov koristen 
učinek je docela zaznaven šele poz
neje. Če se hočemo izogniti njego
vim negativnim  lastnostim , potem 
ga bomo odpeljali na njivo, zložili 
na  prim ernem  mestu v kupe (do 1 m 
visoke) in ga pustili tam  čez zimo. 
S pomočjo m raza razpadajo  grobe 
grude v m anjše delce. Tako poveča
mo njegovo drobljivost. Spomladi, 
ko grude razpadejo saturacijski  mulj

mnogo lažje in bolj enakom erno po
mešamo z zemljo p ri zaoravanju.

Ne smemo pa pozabiti, da sa tu 
racijski m ulj in druga apnena gno
jila  povzročajo hitro razpadanje o r
ganskih snovi v zemlji. Dogaja se, 
da prinaša apnenje kislih zemljišč 
prvo leto odlične rezultate, drugo in 
naslednja leta pa  se donosi pomi
kajo pod povprečje, da ne govorimo 
o poslabšanju fizikalnega stan ja  tal. 
Z naglim  razkrojem  organskih snovi 
dobimo mnogo rastlinskih hranil in 
pridelki so zaradi tega znatno obil
nejši; če pa  m anjkajo organske sno
vi v zemlji, so donosi p rav  gotovo 
pod povprečjem . Če se hočemo iz
ogniti tem u kritičnem u stanju, po
tem gnojimo zemlji s hlevskim gno
jem po apnenju, slabi zemlji pa isto
časno z apnenjem . Uspešno apnim o 
zemljo tudi po zelenem gnojenju t. 
j. po podoravanju nezrelih, zelenih, 
uvelih ali tudi svežih rastlin. Z n ji
mi obogatimo tla  s humusom in du
šikom, če so rastline stročnice ali 
detelje Ing. L. J.

POPRAVEK
V razpisu »Kmetovalcem na 

desnem bregu Mure«, ob jav lje
nem v zadnji številki našega 
tednika, bi se zadnji stavek 
pod tč. 5 m oral pravilno g la
siti:

»Subvencija znaša za 1 kub. 
m eter silosa in gnojnične jame 
2.000. za 1 kvadr. m eter gno
jišča pa  1.000 din.«

Težka prometna nesreča v  M. Soboti
Minuli petek se je pripetila v M. So

boti na industrijski cesti, ki pelje od To
varne. mlečnega prahu na Lendavsko cesto, 
huda prometna nesreča. Sreča v nesreči je 
bila. da ni bilo smrtnih žrtev.

Nekaj minut po peti uri popoldne je 
med hudo nevihto privozil težak kamion, 
last Agromerkurja, naložen s petimi biki 
proti železniškemu križišču. V kabini so 
sedeli šofer Nande Šlihthuber in dva sprem
ljevalca. Tedaj je tudi privozil potniški 
vlak iz Puconec proti soboški postaji. Šo
ferja sta morda motila močan naliv in stre
la, ki je prav tedaj udarila v bližini: šele 
v zadnjem hipu je namreč opazil v nepo
sredni bližini prihajajoči vlak. Avtomobila 
ni mogel več ustaviti.

Tudi strojevodja na lokomotivi je za
gledal kamion in je z vso silo zaviral. 
Trčenja pa ni bilo moči več preprečiti. 
Vlak je z veliko silo zavozil v kamion, ga 
na sredi pretrgal, vlekel še kakšnih 10 
metrov naprej po progi in se končno usta
vil. Ljudje, ki so takoj prihiteli na kraj 
nesreče, so rešili šoferja in oba spremlje
valca iz kabine. Vsi trije so sami odšli v 
bolnišnico, v kateri so ugotovili, da ima šo
fer zlomljeno ključnico, druga dva so pa 
z manjšimi praskami odposlali v domačo 
nego. Štirje biki so skočili s kamiona in 
se jim ni nič zgodilo, petega pa je na me 
stu ubilo. Vso škodo cenijo na 2 in pol 
milijona dinarjev.

Promet na tej cesti, ki vodi na prostor 
čez železnico, je zelo živahen, saj so tam 
razna večja podjetja (Tovarna mlečnega 
prahu s štirinajstimi avtomobili, Agromer

kur in mizarska delavnica). Tu nakladajo 
ob industrijskem tiru velike množine hlo
dovine. Živahen promet imata tudi podjetji 
Kurivo in Odpad. Da se ne bi več zgodila 
podobna nesreča, bi pač bilo treba na tem 
kraju namestiti zapornice.

Cesta, na kateri se je zgodila ta nesre
ča, je zelo ozka in se moramo zahvaliti 
samo sreči, da ni prišlo do še večjih avto
mobilskih karambolov. Treba jo bo na vsak 
način razširiti, ali pa — kakor se je že 
svojčas govorilo — napraviti obvozno ce
sto z rakičanske ceste čez Ledavo na Len
davsko cesto.

Polži na vrtu in polju
Na vrtn inah  in na polju  (inkar

natka, proso, strniščna repa) so ne
redko polži zelo nadležni. Za dobro 
uspevanje potrebujejo mnogo vlage, 
zato se v deževnih letih in v vlažnih 
legah zelo razmnožijo.

Zelo h itro  zatrem o polže z modro 
galico, ki je zanje hud strup. N apa
dene rastline poškropim o zvečer ali 
zgoda j z ju tra j s 3 %  raztopino mo
dre galice. N ekateri trosijo po vrtu  
modro galico v prahu, drugi spet 
po zemlji apneni p rah  zvečer ali 
zgodaj z ju traj, dvakrat v presledku 
¼  do ½  ure. Tudi lesni pepel in 
saje so koristne v boju proti polžem.

Ing. L. J.

Hudo neurje nad Korovci in okolico
V nedeljo, 14. avgusta popoldne 

so s pošastnim šumom prip lavali iz 
avstrijskega  kota tem ni oblaki in 
grozili z nevihto in točo. Km alu n a 
to se je ulilo kot iz škafa. Ob pol 
dveh pa je  u d arila  stre la  v novo 
gospodarsko poslopje posestnika Ja 
neza Kosednarja. Škoda po grobi 
ocenitvi znaša okrog 600.000 din. 
N ajvečji udarec  za ponesrečence pa 
je  popolnoma uničeni letošnji p r i
delek. Škoda bi lahko bila še večja, 
če ne bi vaščani in sosedje tako j 
p rih ite li na pomoč. Rešili so živino, 
n ek aj o rod ja  in om ejili požar. Go
spodarsko poslopje je  bilo zgrajeno 
šele lani. Zaprt obm ejni b lok je  
p reprečil avstrijsk im  gasilcem, da 
bi pom agali p ri reševanju .

Izjava
V zvezi z mojim člankom »Dober glas 

gre daleč naokoli« (Pri naprednih kmetoval
cih v Kupšincih), objavljenem v 29. št. »Po
murskega vestnika« (21. julij 1955) izjav
ljam sledeče:

Za trditve v zvezi s čebelnjo boleznijo 
— nosemavost — sem dobil podatke od tov. 
Dinija Titana iz Kupšinec. On je v tem 
primeru tudi popolnoma odgovoren zn toza
devno besedilo.

Podatki so po njegovem mnenju doku
mentirani in strokovno dokazani z izjavami 
priznanih strokovnjakov. Toliko v pojasnilo.

Ing. Lado Jerše

VAJENCA JE KLOFUTAL 
Krojaški mojster Ludvik Cigit iz M. So

bote, Titova cesta, je svojega vajenca oklo
futal, neredno pošiljal v vajeniško šolo in 
zaposloval preko določene ure. Sodnik za 
prekrške ga je kaznoval s 4000 dinarji.
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ŠPORT IN TELOVADBA
SOS - soboškega TVD »Partizan«

Sedaj, ko so šolske počitnice mimo, se 
bo pričelo živahno življenje tudi v naših 
telovadnicah, čeprav bi lahko temu ugo
varjali, kajti telesno-vzgojno delo v njih ne 
bi praviloma smelo utrpeti prav nobenega 
zastoja. Toda sedaj je še tako: v telovad
nih vrstah srečujemo večinoma le pionirje 
in mlade ljudi, odraslih telovadcev in telo
vadk pa je zelo malo.

Člani soboškega TVD »Partizan« pa tudi 
v počitnicah niso mirovali; res je sicer, da 
se niso srečavali v telovadnici, vendar pa 
so merili svoje telesne moči z najboljšimi 
slovenskimi telovadci na zletih v Celju in 
■Kopru, na mladinskem atletskem tekmovanju 
za prvenstvo mladincev Slovenije v Mari
boru, doma na tekmovanju za prvenstvo 
Štajerske v plavanju in namizno-teniškem 
dvoboju z moštvom »Partizan« Ljutomer ter 
v raznih disciplinah ob Prazniku športa v 
Ljubljani. Nekatere skupine in posamezniki 
so na teh tekmovanjih zasedli prva mesta 
v republiškem in okrožnem merilu. Svoje 
uspehe so dosegli v ostri konkurenci, zato 
so toliko bolj pomembni. Sicer pa to ni 
tema tega sestavka.

Udeležba telovadcev na teh tekmova
njih — naj bo mimogrede povedano, da 
so bile nekatera obvezna — je terjala 
mnogo izdatkov, ki so povsem izpraznili dru
štveno blagajno. Napak bi seveda bilo pre
zreti nekatere stvari, ki bi jih bilo mo
goče že urediti pod ruštvenim krovom, a 
jih v bližnji bodočnosti tudi bodo (redno 
pobiranje članarine, ureditev evidence nad 
člani, pridobivanje novih članov itd.), je 
pa tudi res, da je bilo društvo deležno zda
leč premalo pomoči in pozornosti mestnih 
činiteljev. Ne samo v moralnem, marveč tu
di v materialnem pogledu! Saj dosedaj še 
ni dobilo nobene dotacije, čeprav si je spri
čo svoje aktivnosti zasluži in jo kajpak 
tudi krvavo potrebuje, saj ga, ko je treba 
zanj kaj odriniti, redkokdaj omenjajo, saj 
nekateri ljudje, ki bi se morali zanimati 
za življenje v društvu, niti ne vedo, da 
tekmujejo odbojkarji v republiški ligi (do
volite skromno pripombo: brez najnujnejših 
sredstev ne bodo mogli več tekmovati, pa 
četudi je pri igralcih zvrhana mera volje 
in idealizma) itd. Zastonj je potemtakem 
pisati in govoriti o tem. da naj se naša 
mladina vključuje v partizanska in druga 
društva, če pa ta društva z bornimi sred
stvi, ki so si jih sama pridobila, lahko ko
maj za silo životarijo, če že ni njihov ob
stoj celo ogrožen.

Nad vsem tem naj bi se vplivni čini
telji v mestu resno zamislili, kajti le ni 
vseeno, ali bo telovadno društvo lahko še 
naprej živelo, ali bo lahko zavzelo vodilno 
mesto na atletskem tekmovanju za okrajno 
prvenstvo (25, septembra), ali bo lahko pri
spevalo svoj delež k programu občinskega 
tedna, ali bodo lahko odbojkarji še naprej 
zastopali pomursko metropolo v republiški 
ligi, ali . . . ali . . . Bralci pa naj ob teh 
vrsticah nikar ne mislijo, da smo črnogledi 
pesimisti, ki ne vedo kaj početi, marveč naj 
vidijo v tem problem, s katerim se je 
društveno vodstvo — hočeš, nočeš — mo
ralo začeti resno ukvarjati.

Na robu pa naj še zapišemo, da bo v 
ponedeljek posebna društvena delegacija 
obiskala zveznega poslanca tov. Vaneka 
Šiftarja in mu natančneje pojasnila polo
šaj v soboški telovadni organizaciji.

—ko

Nezanimiva igra v Lendavi
NK NAFTA -  MLADOST (ZABOK) 5:3 (1:1)

Lendavski nogometaši so imeli zadnjo 
nedeljo v gostih novega člana varaždinsko- 
mariborske lige. Ugodno vreme in zadnja 
tekma pred pričetkom prvenstva je priva
bilo na igrišče precej gledalcev, ki pa 
kljub zmagi niso bili zadovoljni z igro do
mačega moštva.

O D B O J K A
»PARTIZAN« M. SOBOTA -  »BETON«

CELJE 3 : 1
V nedeljo, 28. avgusta se je začelo je 

sensko tekmovanje za odbojkarsko prven
stvo Slovenije. Po dolgem počitku so sku
pine spet posegle v borbo za točke. So
boški »Partizan« je imel v nedeljo v gosteh 
moštvo »Betona« iz Celja.

Pri obeh moštvih je bilo opoziti, da je 
to prva tekma po dolgem počitku in da 
štvi še nista vigrani. To velja posebno za 
Sobočane, ki so igrali daleč pod svojo 
zmogljivostjo. Kljub slabi in nepovezani 
igri pa so zmagali z rezultatom 3:1 (6:15, 
16:14, 15:12, 15:8). Celjani so se predsta
vili kot boljše moštvo, vendar te prednosti 
niso znali izraziti v rezultatu. Sobočani so 
vsi igrali dokaj slabo, edino Tanacek je 
bil nekaj boljši od ostalih. V nedeljo bodo 
igrali drugo kolo. Sobočani bodo imeli v 
gosteh »Partizana« iz Hoč. T. H.

V A J E N C A
s p rim erno  šolsko izobrazbo spre jm e 
trgovina z železnino » K o v i n a « ,  

M. Sobota.

ESPERANTO SE LAHKO NAUČITE z do
pisnim tečajem. Prvo lekcijo pošlje po 
predložitvi 50 din Zveza esperantistov 
Slovenije, Ljubljana, Miklošičeva c. 7.

P o m u r s k i  v e s t n i k  — Izdaja 
Časopisno in založniško podjetje 
»Pomurski tisk« v Murski Soboti — 
Direktor in odgovorni urednik Jože 
Vild — Uredništvo: M. Sobota, Tru
barjev drevored 3/II. — Telefon 1-38 
Uprava in oglasni oddelek: Murska 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — Tel. 53 — 
Naročnina: četrtletna 100, polletna 
200, celoletna 400 dinarjev — Tekoči 
račun pri Narodni banki 641-T-608 
v M. Soboti — Tisk Pomurske tiskar

ne v Murski Soboti

OKRAJNA GASILSKA ZVEZA V M. SOBOTI 
OBVEŠČA:

SEKTORSKE VAJE. V nedeljo, 11. IX. 
1955 bodo sektorske vaje za Martjance v 
kraju Martjanci s pričetkom ob 7. uri zju
traj, za sektor Lendava pa v kraju Pince 
s pričetkom ob 13. uri.

PROSLAVE IN PRIREDITVE. V nede
ljo, 4. IX. t. l . proslavlja PGD v Beltincih 
75-letnico svojega obstoja. PGD v Rogašev
cih pa otvarja novozgrajeni gasilski dom. 
Obe prireditvi bosta popoldne.

NAROČNINA POMURSKEGA VESTNI
KA. Pozivamo društva, naj nemudoma pla
čajo naročnino za Pomurski vestnik za I. 
in II. polletje na zvezi, sicer bodo neplač
nikom list ustavili. Poravnati je prav tako 
vse ostale obveznosti.

OBČNI ZBOR OGZ: Obveščamo dele
gate Občinskih gasilskih zvez, da bo usta
novni občni zbor OGZ 13. sept. t. l , t. j. v 
torek s pričetkom ob 9.50 uri v prostorih 
hotela »Zvezda«. Delegati bodo vabila pre
jeli v prihodnjih dneh.

IŠČEMO ŠTIRI USLUŽBENCE s popolno 
srednjo šolo ail nepopolno srednjo šo
lo in večletno prakso za interno samo
stojno delo, REFERENTA ZA ZAVARO
VANJE POSEVKOV, AGRONOMA ali 
KMETIJSKEGA TEHNIKA z daljšo 
prakso. — DOZ M. Sobota.

O B V E S T I L O  
UČITELJIŠČA V MARIBORU
3. septembra popravni izpiti za 

IV. letnike. 4. septembra sprejemni 
in popravni sprejemni izpiti ter po
pravni izpiti iz jezikov in matema
tike za vse ostale letnike. 5. sep
tem bra popravni izpiti iz vseh osta
lih predmetov za vse letnike. 6. sep
tem bra začetek rednega pouka. 
8. septembra pismeni učiteljski di
plomski izpiti. 11. septembra po
pravni učiteljski diplomski izpiti.

Ravnateljstvo

O B J A V A
Splošno gradbeno podjetje »SO

GRAD« v Murski Soboti sprejme 
takoj:

VEČJE ŠTEVILO 
KVALIFICIRANIH ZIDARJEV

za gradbišče v G ornjih Petrovcih .
Osnovna plača po tarifnem  p ra 

vilniku, delo in zaslužek po normi. 
Posebno plačamo kvalificiranim de
lavcem terenski dodatek od 150 do 
200 din dnevno.

Komisija za nameščanje vodilnih uslužbencev pri LOMO Murska Sobota 

R A Z P I S U J E

J A V N I  N A T E Č A J
za namestitev upravnika — poslovodje obrtnega podjetja

»Kleparstvo vodovod«
V MURSKI SOBOTI.

Pogoji: Končana ekonomska srednja ali njej podobna gospodarska šola 
z najmanj 3-letno prakso na vodilnem mestu v  sličnih gospodarskih organiza
cijah, ali izučen kvalificiran kleparsko-vodovodni mojster (z mojstrskim izpi
tom) in vsaj s 5-letno samostojno prakso v gornji obrti.

Za namestitev poslovodje obrtnega podjetja

»Pleskarstvo«
V MURSKI SOBOTI.

Pogoji: Izučen slikarsko-pleskarski mojster (z mojstrskim izpitom) in 
vsaj 5-letno prakso v samostojni obrti.

Za namestitev upravnika gostinskega podjetja

»Hotel Platana«
V MURSKI SOBOTI.

Pogoji: Končana ekonomska srednja ali njej podobna gospodarska šola 
z najmanj 3-letno prakso na vodilnem mestu v  slični gospodarski organizaciji, 
ali kvalificirani gostinski uslužbenec z vsaj 5-letno prakso na vodilnem mestu 
v gostinski stroki.

Pravilno kolkovane prošnje z dokumenti in z opisom dosedanjega 
službovanja je poslati LOMO Murska Sobota do 10. septembra 1955.

Predsednik komisije: JOŽEF VELNAR

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR MURSKA SOBOTA 
Uprava za gozdarstvo

r a z p i s u j e
na podlagi Temeljnega zakona o štipendijah (U r. list FLRJ 

št. 32 od 13. ju lija  1955)

1. 4 štipendije za študente gozdarske
fakultete in

2. 4 štipendije za dijake srednje gozdar
ske šole

Pogodbe bodo sklenjene po členih 34, 35, 39, 40, 41 in 42 
Temeljnega zakona o štipendijah.

Prednost imajo kandidati iz Pomurja.
Prošnje sprejemamo do 15. septembra 1955.

Okrajni ljudski odbor 
Murska Sobota 
Uprava za gozdarstvo

»LJUTOMERSKA KLET« - Ljutomer
objavlja zaključni račun za leto 1954

AKTIVA PASIVA
Štev. Naziv postavke Znesek Štev. Naziv postavke Znesek

A. Osnovna in izločena A. Viri osnovnih
sredstva in izločenih sredstev

1. Osnovna sredstva . . . 1,416.975.— 1. Sklad osnovnih sredstev . 28.844,—
2. Investicije v teku . . . 2. Dolgoročni kredit
3. Izločena sredstva in dru za dokonč. investicije 1,388.131,—

ga invest. sredstva 65.607,— 3. Razni s k l a d i  . . . . .
4. Dolgoročni kredit

59.190,—

B. Obratna sredstva za finansiranje investicij
4. Denarna sredstva . . . 384.545,—
5. Surovine in material . . 120.227,— B. Viri obratnih sredstev
6. P ro izvod n ja ......................... 6. Banka - kredit za
7. Gotovi izdelki in blago . 117.090,— obratna sredstva . . .  300.000,—
8. Aktivne čas. razmejitve 8.000,— 7. Angaž. del last. skladov

8. Pasivne čas. razmejitve .
C. Sredstva v obračunu 

in ostala aktiva C.  Viri sredstev v obračunu 
in ostala pasiva9. Kupci in ostale terjetve 12.237,—

10. Ostala a k t iv a .................... 217,— 9. Dobavitelji in ostale
o b v e z n o s t i .................... 341.549,—

D. Finančni uspeh 10. Ostala p a s iv a .................... 5.184,—
11. Razdeljeni dobiček . . .
12. I z g u b a  .  .  .  .  .  .  .  .

22.283,—
D. Finančni uspeh

11. D o b i č e k ..............................
12. Kritje i z g u b e ....................

22.283,—

Skupaj . . . 2,145.181,—

Vodja računovodstva:
Rudi Štegmuller

Skupaj . . . 2,145.181,—

Direktor podjetja:
Kovačič Milica

SEJMI
Beltinci v sredo, 7. septembra živinski 

sejem. Bogojina v petek, 9. septembra ži
vinski in kramarski sejem. Cankova v po
nedeljek, 5. septembra živinski sejem. D o
brovnik v ponedeljek, 5. septembra živin
ski sejem. Gornji Petrovci v četrtek, 8. sep
tembra kramarski sejem. Grad v sredo,
7. septembra živinski sejem. Križevci v sre
do, 7. septembra živinski sejem. Lendava 
v torek, 6. septembra svinjski sejem. Pro
senjakovci v ponedeljek, 5. septembra ži
vinski sejem. Pužavci v torek, 6. septembra 
živinski sejem. Šalovci, v sredo, 7. septem
bra živinski sejem. Turnišče v petek, 9. sep
tembra živinski in kramarski sejem; v to
rek, 6. septembra živinski sejem; v četrtek,
8. septembra svinjski sejem. Cven v sredo, 
7. septembra živinski in kramarski sejem. 
Gornja Radgona v torek, 6. septembra ži
vinski sejem. Negova v četrtek, 8. septem
bra živinski in kramarski sejem.

M A L I O G L A S I
POSESTVO: njive, travnik, gozd, nova hi

ša, gospodarsko poslopje, blizu postaje 
Osluševci, prodam — Avgust Markrab, 
Podgorica.

STROJ za izdelavo zidne opeke prodam — 
Janez Svetec, Markovci 26. p. Šalovci.

NAMIZNI ŠTEDILNIK dobro ohranjen, pro
dam. — Naslov v upravi lista.

KUPIM 150 do 400 litrski »Alfa kotel za 
žganjekuho. Vzamem tudi v najem kotel 
iste veličine za jesensko sezono. — An
ton Duh, M. Sobota, Mikloša Küzmiča 11.

VILO pri kolodvoru Ptuj prodam — Šamprl, 
Ljutomerska cesta.

2 HA ZEMLJE, hišo, gospodarsko poslopje 
in ves inventar na Muropolju prodam. 
— Naslov v upravi lista.

MLINSKI CILINDER s siti srednje veliko
sti,- prešo za o lje , pripravno tudi za 
sadje, in moško kolo prodam. — Franc 
Košti, mlin. Presika, Ljutomer.

VINOGRAD v okolici Bogojine prodam. — 
Vprašati Bogojina 74.

PREKLICUJEM svoje izjave o učenju »Kri
stusove duhovne cerkve« v Veščici in o 
svoji verski pripadnosti, ker nisem bila 
član imenovane verske organizacije. Etel
ka Žohar. Brezovci.

4 HA VELIKO POSESTVO, zaokroženo, z 
živino, orodjem, krmo in potrebnim se
menom. dam v najem. — Kodila, Teša
novci 123.

ZAHVALA
Zahvaljujem  se tovarišem milič

nikom postaje Murska Sobota, ker 
so mi zelo hitro našli dvokolo, ki 
mi je  bilo odpeljano po neznani 
osebi iz skladišča »Agromerkur«.

Darko Rožman, M. Sobota

Tedenski koledar
Nedelja, 4. septembra — Rozalija 
Ponedeljek, 5. septembra — Lovro 
Torek, 6. septembra — Ljubka 
Sreda, 7. septembra — Marko 
Četrtek, 8. septembra — Marija 
Petek, 9. septembra — Aleksander 
Sobota, 10. septembra — Nikolaj

Gibanje sonca: Sonce vzide v nedeljo, 
11. septembra ob 5. uri in 54 minut, zaide 
pa ob 18. uri in 25 minut. — Dolžina dne
va: 12 ur in 49 minut.

Lunine mene: v petek, 9. septembra ob. 
08. uri in 59 minut zadnji krajec.

KIN O
BELTINCI — 3. in 4. septembra ameriški 

film »Oženjen — neženjen«.
MURSKA SOBOTA — 2. do 4. septembra 

ameriški film »Ženska karavana« — od 
6. do 7. septembra francoski film »Crain
quebille«.

LENDAVA — 2. do 4. septembra jugoslo
vansko-nemški film »Hiša na obali« — 
6. in 7. septembra angleški film »Izob
čenec z otokov«.

GRAD — 4. septembra angleški film »Za 
Kylove ni prostora« — 11. septembra 
francoski film »Pariz poje«.

ČEPINCI — 4. septembra ameriški film 
»Rdeči znak hrabrosti« — 11. septembra 
jugoslovanski film »Bila sem močnejša«. 

VELIKA POLANA — 4. septembra ameriški 
film »Sužnja preteklosti« — 11. sep
tembra ameriški film »Williamsova ka
rabinka«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU -  3. in 4. sep
tembra mehiški film »La Red« — 7. in 
8. septembra italijanski film »Za dva 
solda upanja«.

RADGONA — 3. in 4. septembra angleški 
film »Popolna žena« — 7. in 8. sep
tembra ameriški film »Oženjen — neže
njen«.

RADENCI — 4. in 5. septembra film »Proti 
vsem zastavam« — 8. septembra danski 
film »Evo nas zopet«.

G OS P ODI NJ E !
K atera žena si želi sama za

šiti perilo in obleko, bo obi
skala naš

»SINGER« TEČAJ 
ZA KROJENJE IN ŠIVANJE

Z ačetek  teča ja  je  5. septem
b ra  1955 v p ro sto rih  Obrtne 
zbornice. P r ija v e  za tečaj 
sp re jem a  od 1. do 3. septem
b ra  ta jn iš tv o  T ovarne perila 
M ura v M. Soboti.

Predstavništvo
»Singer«

G o s t i n s k o  p o d j e t j e  „ TURIST-HOTEL”
MARIBOR, Sodna 17

Sp r e j me  v  uk
vajenca za kuharsko stroko 

vajenca za natakarsko stroko
P o g o j i :  Š t i r j e  r a z r e d i  g i m n a z i j e  z  m a l o  m a t u r o .

P ro šn je  je  treb a  posla ti do 10. sept. 1955 uprav i podjetja.

I š č e m o  pa tudi
vratarja

T a k o j š e n  n a s t o p  s l u ž b e .  V  r e c e p c i j i  v e č j e g a  h o t e l a .

P o g o j i :  L e p  r o k o p i s  in  z n a n j e  s l o v e n s k e g a ,  s r b o h r v a t s k e g a ,  
n e m š k e g a ,  a n g l e š k e g a  a l i  f r a n c o s k e g a  j e z i k a .

P l a č a  p o  t a r i f n e m  p r a v i l n i k u .

Zadružno podjetje z vinom „Vinarska zadruga“
L J U T O M E R

objavlja zaključni račun za leto 1954
AK TIV A

Š tev . N aziv  p o sta v k e  Z n esek

A. Osnovna in izločeno 
sredstva

1. Osnovna sredstva . . 7,800.714,—
2. Invest ici je v teku . . .
3. Izločena sredstva in d ru 

ga investic.  sredstva . 4,465.886.—

B. Obratna sredstva
4. Denar na  sredstva . . . 7,097.301.—
5. Surovine in ma te ri a l . . 1,748.296.—
6. P roizvodnja . . . . .
7. Gotovi izdelki in blago 33,049.380.—
8. Aktivne čas. r azmeji tve 48.965.—

C. Sredstva v obračunu 
in ostala aktiva

9. Kupci in ostale t e r j atve 10,634.211,—
10. Ostala akt iva  . . . .

D. Finančni uspeh
11. Razdeljeni dobiček . . .
12. I z g u b a  . . . . . . .

Skupaj   . . .  64,844.753,—

PASIVA

Štev. Naziv postavke Znesek

A. Viri osn. in izločenih  
sredstev

1. Sklad osn. sredstev  . . 7,207.253,—
2. Dolgoročni k red iti za

dokončane investicije  593.461,—
3. Razni sk ladi . . . .   4,211.796,—
4. Dolgoročni k red it 

za finans. investicij .
5. O sta li v ir i fin. investicij

B. Viri obratnih sredstev
6. Banka - k red i t  za ob ra t

na sredstva . . . .  38,931.000.—
7. Angažirani del lastnih

skladov  . . . . . .
8. Pasivne čas. razm ejitve 225.035,—

C. Viri sredstev v obra
čunu in ostala pasiva

9. D obavitelji in ostale ob
veznosti .  .  .  .  .  . 11,859.079,—

10. Ostala  pasiva . . . .  1,817.129,—

D. Finančni uspeh
11. D običek . . . . . .
12. K ritje  iz g u b e  . . . . .

Skupaj . . . 64,844.753,—

V odja računovodstva: 
Radi Štegmuller

P reds. upr. odbora: 
Megla Franc

D irek to r pod je tja : 
Stanko Puklavec

POMURSKI VESTNIK, 1. septembra6


